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L’alcalde de Castellar i president del Consell Comarcal, Ignasi Giménez, i el president de la Federació d’ADF del Vallès, Joan Trenchs, envoltats per membres de les ADF del territori, dilluns passat a Les Arenes.  || Q. PASCUAL

Units per prevenir el foc
El Consell Comarcal i la Federació d’ADF signen a les Arenes el 
conveni anual per finançar les actuacions de les agrupacions forestals

MEDI AMBIENT | P 04
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tema de la setmana pandèmia

Es reprèn la temporada de noces
La  contenció de la pandèmia reactiva un sector que ha estat un any aturat: el 2020  es van suspendre  el 85% dels casaments

La mascareta s’ha imposat als pocs casaments que s’han dut a terme durant la pandèmia. || EL CIM ESDEVENIMENTS 

El 2020 es van suspendre o ajornar 
el 85% dels casaments previstos. La 
pandèmia va paralitzar el sector, que 
es va endeutar per poder sobreviu-
re tot esperant que, aquest 2021, els 
números quadrin per fer caixa. “Ha 
afectat restaurants, hotels, masi-
es, empreses de càtering, músics, 
modistes i sastres, agències de viat-
ges, fotògrafs, ‘wedding planners’, 
joieries, tècnics de so, animadors, 
DJs...”, lamenta Pep Minguell, pre-
sident de l’Associació d’Empreses de 
Gestió d’Esdeveniments i Casaments, 
i gerent de Cim Esdeveniments. “Les 
ajudes han estat de 1.500 euros, i res 
més. Hem pagat tots els impostos, 
tot i no facturar, impostos que se’ns 
podrien haver condonat almenys els 
mesos que hem estat tancats. Per 
tirar endavant hem demanat prés-
tecs ICO, que haurem de retornar, 
o hem fet servir els estalvis que te-
níem”, remarca.

Ara bé, la finalització de l’estat 
d’alarma i supressió d’algunes de les 
restriccions quant a confinament o 
aforament, obren la porta a una cam-
panya de casaments més moguda que 
fa un any. “No s’està produint un re-
punt de casaments, sinó que estem 
començant a fer els que s’havien 
ajornat l’any passat. Tanmateix, 
és cert que ara les parelles comen-
cen a voler casar-se una altra vega-
da”, explica Miguell. “L’any passat no 
vam poder treballar, es van ajornar, 
i no se’n van tancar per a aquest any. 
Ara, estem planificant casaments 
per al 2022 i el 2023”, afegeix. Les pa-
relles prefereixen ser prudents, “hi ha 
una certa recança per la Covid-19, 
perquè la tardor de l’any passat va 
tenir lloc el segon confinament. Al-
gunes parelles prefereixen el 2023 
perquè pensen que tot haurà aca-
bat, o s’haurà normalitzat”. Val a dir 
que, segons Minguell, un 5% dels casa-
ments que es van ajornar s’han suspés. 
En el cas de CIM Esdeveniments en la 

 Rocío Gómez 

campanya que va començar l’1 de juny 
i que clourà el 30 d’octubre han previst 
celebrar una trentena de casaments. 
“El 2021 no serà un any positiu, no 
recuperarem el que no vam facturar 
l’any passat, però ens permetrà tor-
nar a una roda de facturació i des-
peses, com qualsevol altre negoci”, 
subratlla el castellarenc. 

una boda amb mascareta i gel

Així, els casaments de la pandèmia 
són amb mascareta, amb llistes de 
convidats per seguir la traçabilitat del 
virus, gel hidroalcohòlic, i totes les me-
sures de seguretat previstes perquè 
sigui una cerimònia tan segura com 
sigui possible. En referència als con-
vidats, tot i que l’any passat els casa-
ments que es van celebrar els mesos 
d’estiu van ser més aviat en petit co-

mitè, “amb la meitat de convidats”, 
per evitar contagis, i per les restricci-
ons en el desplaçament entre comu-
nitats, les bodes que vindran repre-
nen convits més multitudinaris. “La 
mitjana de convidats és de 130-160, 
però n’hi ha de 60, i fins i tot de 250 
i 300. La gent té ganes de celebrar, 
tot i que algunes parelles han deci-
dit tornar-ho a ajornar perquè no 
podien fer el ball quan ho tenien 
previst”, detalla. 

Tot plegat, perquè als restau-
rants que acullen aquest tipus d’esde-
veniment hi conviuen dos sectors: el 
de la restauració i el de l’oci nocturn. 
Per tant, la dualitat de restriccions so-
vint ha jugat en contra d’aquests es-
pais. “És una cosa que volem solu-
cionar, per tal de tenir un epígraf 
propi”, constata Minguell. 

l’església de sant esteve 
En referència  als casaments religio-
sos a Castellar del Vallès, el rector de 
l’església de Sant Esteve i de la parrò-
quia de Sant Feliu, Txema Cot, concre-
ta que el 2019 es van oficiar 10 casa-
ments a Sant Esteve, i un a Sant Feliu. 

Amb l’arribada de la pandèmia, 
el 2020 només se’n van fer dos, un a 
cada temple. De moment, des que va 
començar l’any només s’ha celebrat 
un casament, el gener passat, i la pro-
pera cerimònia programada serà el 17 
de juliol. “Arrosseguem casaments 
des de l’any passat. S’està produint 
un tímid repunt i en tenim progra-
mats per a la tardor, i també per a 
l’any que ve. Els confirmem a un 
any vista, com a  màxim. Sí que hem 
notat que s’estan fent més batejos”, 
explica Txema Cot. 

casaments al palau tolrà

Un altre dels equipaments per forma-
litzar una unió legal és l’Ajuntament. El 
2019 se’n van celebrar 44, mentre que 
el 2020 se n’havien programat 42 i fi-
nalment se’n van dur a terme 25. La da-
vallada de cerimònies s’arrossega des 
de l’any passat. Dels 22 casaments que 
s’han programat per al 2021, només se 
n’han fet 2. Des de l’ajuntament consta-
ten que “no es nota gaire moviment, 
com abans de la pandèmia, sinó que 
la gent encara està esperant que les 
restriccions acabin”. 

Quant al procediment, els casa-
ments civils comencen al Jutjat. És 
allà on es tramita l’expedient.  Un cop 
comença el procés, es concerta data 
a l’Ajuntament per tal de celebrar-hi 
la cerimònia. La sol·licitud es pot tro-
bar a la web municipal https://seu.
castellarvalles.cat/33033/tramit/186/. 

Les sales en què se celebren els 
casaments són la Capella del Palau 
Tolrà (on hi pot haver 10-12 persones) 
i la Sala de Plens (50-60 persones). 
“Amb les restriccions de pandèmia, 
només podien ser quatre persones 
a la capella i sis persones a la Sala 
de Plens. La capella no la demanen 
gaire per la poca capacitat. En canvi, 
a la Sala de Plens poden assistir 25 
persones. Tots els assistents han de 
portar mascareta. Només  els nuvis 
no la porten durant la cerimònia”, 
concreten des de l’Ajuntament.

el jutjat de pau

Algunes parelles decideixen casar-se 
al Jutjat de Pau, i també es pot fer ús  
del Saló de Plens. El 2019 s’hi van ce-
lebrar 118 casaments, mentre que el 
2020 la xifra es va reduir fins els 78. 
La prudència per la pandèmia conti-
nua aquest 2021, en què fins ara s’han 
fet 39 casaments, però a poc a poc s’ha 
reprès el ritme de cerimònies. 

L’agenda del Jutjat de Pau de la 
vila està ben farcida per a l’estiu i la 
tardor. Concretament, al juny s’han 
previst quatre casaments, i al juliol, 
vuit. A la tornada de vacances, des-
prés de l’estiu, se’n faran 21.  
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EDUCACIÓ | CURS ESCOLAR

Han passat 9 mesos de l’inici de curs 
més incert de les darreres dècades. 
El 15 de setembre del 2020, un total de 
3.952 alumnes començàvem als cen-
tres educatius de Castellar un curs 
adaptat a les mesures pròpies de la 
Covid-19. Durant aquests mesos els 
centres han vetllat per adaptar-se a 
la situació pandèmica, fent molts es-
forços per part de l’alumnat, les famí-
lies i la comunitat educativa i organit-
zant-se en funció de la casuística del 
seu alumnat i de la seva infraestruc-
tura. “Hem de fer una valoració 
excel·lent de com s’ha desenvolu-
pat aquest curs, que evidentment 
arrencava amb moltíssima incer-
tesa i molts protocols”, va afirmar 
Joan Creus, regidor d’Educació. A me-
sura que han anat passant els mesos 
s’ha fet evident el bon funcionament 
de les mesures adoptades per cada 
centre. “Hem tingut casos de con-
finaments parcials o de grups en 
gairebé tots els centres educatius, 
tant d’infantil i primària com de 
secundària, però s’ha realitzat de 
manera exemplar i això ha fet que 
no hi hagués contagis en major me-
sura, gràcies a la bona feina de tota 
la comunitat educativa del munici-
pi”, va detallar Creus. 

El curs de les amenaces i dels pe-
rills acaba de la millor manera possi-
ble. Per celebrar l’arribada de les va-
cances, el pati de El Sol i La Lluna es 
va omplir, l’últim dia de classe, de co-
lors amb una festa Holi. L’alegria era 
present arreu: “La felicitat que hi 
havia al pati era l’explosió de tot 
l’esforç i la satisfacció d’haver pogut 
fer, malgrat tot, un curs molt pro-
fitós, en el qual hem pogut aconse-
guir pràcticament tots els objectius 

Dimarts alumnes de l’Escola El Sol i La Lluna van celebrar el final de curs amb una festa Holi al pati del centre escolar. || C. DIAZ

  Cristina Domene

L’esforç d’alumnes, 
famílies i comunitat 
educativa fa possible 
superar el curs  20/21

L’any més excepcional aprova el curs

que ens havíem proposat i en el qual 
hem aconseguit que la situació sa-
nitària no afectés cap proposta feta 
a l’inici de curs”, va opinar Glòria 
Rincón, directora de l’Escola El Sol i 
La Lluna. Al centre, s’han confinat al 
llarg del curs 11 grups: “Sobretot de 
3r cap avall, però no ha afectat  la 
pràctica educativa del dia a dia ni 
els objectius de cada grup”. L’Ins-
titut Castellar també ha tingut con-
finaments durant el curs, però com 
diu el seu director, Francesc Gallardo, 
“per sort han estat puntuals i espo-
ràdics, tret dels 15 dies previs a la 
selectivitat, que va haver-hi molts 
casos positius d’alumnes de 2n de 
batxillerat que van donar lloc a un 
possible confinament, però com que 
ja no eren al centre, es van confinar 
persones, però no vam confinar els 
grups”. És una dada molt positiva a 
causa del volum d’alumnes que té el 
centre, més de 900: “Al principi de 
curs pensàvem que seria pitjor, 
però a nivell de gestió ho hem fet 

bé, i sobretot els nanos i les famíli-
es, que ens han ajudat moltíssim. 
En el moment que detectaven pos-
sibles símptomes ja se’l quedaven 
a casa i això evitava que es pogués 
propagar en el cas que fos positiu”. 
A banda del moment de la selectivitat, 
va haver-hi un altre moment destaca-
ble, el confinament preventiu que es 
va fer a 1r de l’ESO. “Es van detectar 
tres casos i parlant amb el referent 
escolar Covid vam acordar fer un 
confinament preventiu per evitar 
que es barregessin dins de les clas-
ses i es va fer un cribratge massiu”. 
El regidor d’Educació també recorda 
el moment: “Es van habilitar punts 
de cribratge massiu a El Mirador i 
al Casal d’Avis i els resultats demos-
traven que el contagi en la immensa 
majoria es provocava fora del cen-
tre i no dins de les aules”.

curs 2021/2022

Les directrius que s’han començat a 
donar des del Departament d’Edu-

cació de cara a l’inici del curs 21/22 
contemplen la relaxació d’algunes 
mesures. “Segons les dades de con-
tagi del setembre es valorarà si es 
mantenen les mascaretes dins de 
l’aula i es parla de la possibilitat 
que a infantil i primària no siguin 
obligatòries. També es parla, evi-
dentment, d’una qüestió que és 
cabdal, que es pugui vacunar el 
tram de 12 a 16 anys durant el mes 
de setembre. Veurem si és viable 
i de quina manera es fa perquè un 
dels escenaris és, fins i tot, vacu-
nar al mateix institut”, va avançar 
el regidor Creus. 

Per als educadors és molt im-
portant poder flexibilitzar certes 
mesures: “És primordial per a nos-
altres el fet que els grups puguin 
interactuar entre ells, que les famí-
lies puguin accedir molt més a l’es-
cola, flexibilitzar els moments d’es-
barjo i recuperar projectes com els 
padrins lectors o compartir pati”, 
va assegurar Rincón. 

EDUCACIÓ | ANGLÈS

Un any més I’Institut Castellar 
ha estat centre examinador ofi-
cial de la Universitat anglesa 
de Cambridge.

Durant aquest curs, tot i la 
pandèmia, alumnes de primer i 
segon de batxillerat s’han format 
per tal d’adquirir i acreditar el 
títol First Certificate de la Uni-
versitat de Cambdridge. 

Aquest títol oficial certifi-
ca que els/les alumnes que han 
superat la prova han adquirit un 
nivell d’anglès equivalent al ni-
vell B2, requisit bàsic per obte-
nir qualsevol títol universitari. 
D’aquesta  manera, aquest alum-
nat podrà començar els seus es-
tudis universitaris amb aquesta 
exigència superada i, sens dubte, 
l’idioma pot ser un  element molt 
primordial en les seves respec-
tives carreres. 

Tot i que molta de la forma-
ció d’aquest certificat ha estat 
organitzada de forma digital a 
causa de les mesures per pre-
venir el contagi per coronavi-
rus, un percentatge molt alt dels 
aspirants que s’han presentat a 
les proves de First Certificate 
de la Universitat de Cambridge 
han aprovat. 

D’aquesta manera, l’Ins-
titut Castellar voldria donar 
l’enhorabona a tots els alum-
nes que han aprovat, que són els 
següents: Victòria Hernández 
Sánchez, Aran Pérez Victorio, 
Liam Garcia Suárez, Lucía Sán-
chez Valero, Laia Ortuño Lomas, 
Eric Monagas Borredà,Eva Sán-
chez Valero, Ona Canudas Sal-
vador, Xescu Roig Moix, Carla 
Aragonès Corderas, Jan Paül 
Blàzquez i Paula Orts Delgado.  

 || REDACCIÓ

L’INS 
Castellar, 
examinador 
oficial de 
Cambridge

actualitatpandèmia
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PREVENCIÓ INCENDIS | ADF VALLÈS

El president de la Federació d’ADF, Joan Trenchs, amb l’alcalde i president del Consell Comarcal, Ignasi Giménez. || Q. PASCUAL

 Jordi Rius

El Consell Comarcal i la 
Federació d’ADF signen 
a les Arenes el conveni 
anual per finançar les 
seves actuacions

Els cinc punts d’observació disposen també d’una estació meteoròlogica que reportarà dades a temps real

En alerta  per prevenir els incendis

S’instal·len 5 càmeres de videovigilància forestal
VIGILÀNCIA | TERME MUNICIPAL

L’Ajuntament ha posat en marxa un 
sistema de videovigilància forestal que 
compta càmeres instal·lades en cinc en-
clavaments estratègics: el Parc de Bom-
bers, El Balcó de Sant Llorenç, l’ermita 
del Puig de la Creu, El Mirador i Caste-
llar Vell. És una eina que permetrà visu-
alitzar bona part del terme municipal, 
i detectar possibles columnes de fum 
o fer el seguiment d’un incendi actiu i 
valorar-ne l’evolució.

Aquesta actuació és una de les 
propostes guanyadores de la darrera 
edició de pressupostos participatius 
presentada a instància dels Bombers 
Voluntaris. És un recurs que es farà 
servir des del Parc de Bombers en èpo-
ques de guàrdia i control del territori, 
així com des dels serveis municipals 
que participen en l’àmbit de la protec-
ció civil al municipi. El senyal també es 
posarà a l’abast dels bombers professi-

onals de la Generalitat, al parc central 
de Bellaterra. En cas de necessitat, els 
punts d’observació es poden monitorar 
a distància des dels serveis d’emergèn-
cia per orientar la imatge de vídeo cap 
a punts determinats. 

estacions meteorològiques

A més d’una càmera de videovigilància 
i del sistema de transmissió de dades 
via internet, els cinc punts disposen 
d’una estació meteorològica que repor-
ta dades a temps real de temperatura, 
pluviometria, velocitat del vent, humi-
tat, pressió atmosfèrica, radiació solar 
i fins i tot, de paràmetres de partícules 
contaminants. 

Les dades seran de gran utilitat en 
períodes meteorològics extrems, ja que 
permetran prendre mesures preventi-
ves de protecció civil, tant pel que fa al 
risc d’incendi com al de nevades, gela- Càmera de vigilància instal·lada al Puig de la Creu.  ||  AJ. CASTELLAR

des i ventades, entre altres. Les dades, 
però, no seran vàlides per a la certifica-
ció d’episodis meteorològics extrems 
perquè no són estacions homologades.

Segons explica el regidor de Se-
guretat Ciutadana, Pepe Leiva, la po-
sada en marxa d’aquests cinc punts 
d’observació amb sistema de videovi-
gilància “coincideix amb l’arribada 
d’una campanya d’estiu marcada per 
la sequera i l’alt risc d’incendi fores-
tal”. “Tenint en compte que un 80% 
del terme municipal és massa fores-
tal o agrícola, així com la quantitat 
d’urbanitzacions i nuclis dissemi-
nats, tant el sistema de videovigilàn-
cia com les estacions meteorològi-
ques seran eines útils”, afegeix Leiva.

Les imatges també s’emetran a 
temps real des de l’adreça www.cas-
tellarvalles.cat/webcamsitemps.  || 

REDACCIÓ

L’Ermita de les Arenes no podia ser mi-
llor escenari per presentar la renovació 
del conveni entre el Consell Comarcal del 
Vallès Occidental i les ADF per finançar 
i fer difusió de les actuacions de preven-
ció activa i passiva dels incendis forestals. 
L’entorn, envoltat d’una important massa 
forestal i en ple parc natural, va servir per 
evidenciar la fragilitat del nostre ecosiste-
ma, amenaçat per una important seque-
ra que ja dura 60 dies i que fa preveure un 
estiu sec i poc plujós.

L’alcalde de Castellar del Vallès i pre-
sident del Consell Comarcal, Ignasi Gimé-
nez, després de signar el conveni dilluns 
passat, va apuntar que els boscos corren 
“un risc important” i que aquest estiu “hi 
ha una situació molt complicada”. Prova 
d’aquesta amenaça és el darrer incendi 
del Parc Natural de Collserola, el cinquè 
en un mes, i el fet que en el darrer any “ja 
s’han cremat més hectàrees a la nostra 
comarca des que va començar l’any que 
en tot l’any passat”. Per tant, el paper de 
les ADF “és clau per cuidar tot el terri-
tori”, tot i que “hem de ser capaços de 
transmetre al conjunt de la població que 
hem d’anar molt de compte, hem de ser 
cívics, tenir comportaments a l’espai n 
atural que no propiciïn aquestes situa-
cions de risc i evitar-les al màxim”. El 

conseller comarcal de l’Àrea de Territori, 
Carles Rodríguez, va mostrar la seva “sa-
tisfacció” per la renovació del conveni, i 
“perquè compteu amb més recursos per 
fer la vostra tasca i per mantenir els bos-
cos nets i en bon estat”.

El conveni , de caràcter anual i dotat 
amb 6.000 euros, facilita “un seguit de re-
cursos per a la Federació d’ADF del Va-
llès Occidental per portar a terme un 
seguit d’actuacions com manteniment 
de vehicles, diferents xarxes de comuni-
cació en comú de les ADF o  el manteni-

ment del local de coordinació de les di-
ferents agrupacions”, explica Giménez, 
que afegeix que l’acord referma “el com-
promís  que tenim amb els ADF, un grup 
de persones que, de manera voluntària 
i altruista, col·laboren desinteressada-
ment per tal de mantenir una de les coses 
més preuades que tenim a la nostra co-
marca, que és aquesta massa boscosa”. 

El president de la Federació d’ADF del 
Vallès Occidental, Joan Trenchs, va agra-
ir el paper del Consell Comarcal del Vallès 
Occidental que “any rere any col·labora 

amb la Federació per donar suport a les 
ADF associades”. En aquest moment hi 
ha 16 ADF associades al Vallès Occidental: 
Castellar del Vallès, Castellbisbal, El Pinyó 
(Sant Llorenç Savall), El Roure (Marto-
rell-Ullastrell), La Serralada(Montcada i 
Reixac), Matadepera, Palau -solità i Plega-
mans, Polinyà, Rellinars, Rubí, Sabadell, 
Sant Cugat, Sant Quirze del Vallès, Terras-
sa, Vacarisses i Viladecavalls. El conjunt de 
les ADF de la comarca apleguen un total 
de 300 persones voluntàries. D’aquestes 
setze ADF associades, n’hi ha quatre que 
es dediquen al manteniment de camins i 
de neteja de boscos, mentre que la resta 
compten amb voluntaris. Trenchs va voler  
donar les gràcies també “als voluntaris i 
voluntàries que tenim ja que, gràcies a 
ells, l’entorn està més protegit”. A l’acte 
de signatura del conveni hi eren presents 
representants de les ADF de Castellar, 
Matadepera i Sabadell. 

Una vegada més, Trenchs  va apel-
lar a la precaució a l’hora de relacionar-se 
amb l’entorn natural i va vaticinar que 
“serà una campanya complicada” a 
causa de la inexistència de pluges fortes 
en els darrers dos mesos i per la previsió 
que serà un estiu molt calorós, amb po-
ques precipitacions.

Les ADF són entitats sense afany de 
lucre, formades per propietaris forestals, 
ajuntaments dels municipis del seu àmbit 
territorial, voluntaris i voluntàries i enti-
tats municipals adherides segons conve-
ni que tenen com a finalitat la prevenció i 
la lluita contra els incendis forestals. Les 
agrupacions de defensa forestal es van re-
gular a partir de 1986 com a conseqüèn-
cia del programa ‘Foc Verd’ elaborat per 
la Generalitat amb posterioritat a la pri-
mera gran onada d’incendis forestals que 
es va produir a Catalunya.  

16

És el nombre 
que hi ha a la 
comarca, amb 

un total de 300 
voluntaris

ADF

actualitat
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SOLIDARITAT | BALANÇ

54
FAMÍLIES CASTELLARENQUES 

Van participar en el programa de Joguines 
Solidàries per a un total de 86 infants 

1.000 €
DESPESA EXTRAORDINÀRIA

Aquesta despesa mensual  de més servirà per 
comprar aliments i cobrir necessitats dels usuaris

38 tones
ALIMENTS I PRODUCTES BÀSICS

S’ha repartit 38.220 quilos a les famílies en risc 
d’exclusió social del municipi

CÀRITAS CASTELLAR EN XIFRES

Càritas atén 
200 famílies
El 2020 els usuaris van 
créixer prop d’un 60%. 
L’entitat va distribuir 
38 tones d’aliments 
i de productes bàsics

Càritas Castellar és una de les enti-
tats de la vila que ha ajudat a parar el 
cop de la pandèmia a les famílies més 
vulnerables. Enguany les accions de 
l’entitat s’han centrat a atendre les 
situacions d’emergència agreujades 
per la pandèmia, sobretot en l’àmbit 
de l’alimentació.  Segons les dades que 
es recullen a la memòria de Càritas del 
2020  i que s’acaben de fer públiques, 
l’any passat van atendre 200 famílies, 
mentre que el 2019 se n’atenien 139. 
“El creixement d’usuaris ha estat 
del 60%. Això ens ha obligat, entre 
altres coses, a augmentar la nostra 
despesa per a la compra d’aliment 
bàsic en més de 1.000 euros al mes 
durant la segona meitat de l’any”, 
explica Txema Cot, responsable de 
Càritas Castellar i rector de l’esglé-
sia  de Sant Esteve.

Concretament, l’entitat ha re-

partit entre els dos centenars de fa-
mílies usuàries, 38.220 quilos d’ali-
ments i de productes bàsics. En el 
balanç, Càritas detalla que ha estat 
possible gràcies a les dues recollides 
extraordinàries d’aliments –organit-
zada per contrarestar la suspensió 
del Gran Recapte–, que va comptar 
amb la cooperació dels paradistes del 
Mercat Municipal, i la col·laboració de 
l’Ajuntament i de la Brigada Munici-
pal. També van donar suport a Càri-
tas altres entitats i empreses. En són 
un exemple la col·laboració diària dels 
supermercats Consum, mensual de 
la carnisseria Casé, del magatzem de 
fruita del Banc Europeu d’Aliments de 
Barcelona, i dels paquets de menjar 
congelat del projecte Recooperem. 
De fet, Càritas remarca que a través 
d’aquest programa “s’han recollit 
setmanalment aliments congelats 
i envasats als menjadors escolar de 
Castellar”. En total, s’han distribuït 
3.396 envasos de congelat.

També van aportar aliments i 
altres donatius, entitats i comerços 
com la botigueta de Sant Feliu del 
Racó, esplai Xiribec, Suport Castellar, 
congelats La Sirena, SERMA, CIPO, 
l’associació de veïns de Cant Font i 
Ca n’Avellaneda, l’Institut Puig de la 
Creu, l’Escola Bonavista, o FEDAC 
Castellar, entre d’altres.

Els voluntaris de Càritas van treballar de valent durant la pandèmia per fer arribar els lots d’aliments a les famílies.  || Q.PASCUAL

 A més, des de l’Associació Cívi-
ca la Nau, que és un banc de produc-
tes d’higiene personal i de neteja de 
la llar, també es van repartir diversos 
lots. D’altra banda, també s’ha dut a 
terme la distribució d’aliments a do-
micili a una dotzena de famílies de ma-
nera mensual. “Gràcies als donatius, 
a l’Ajuntament que va augmentar 
el pressupost o subvencions com el 
de la Fundació Obra Social la Caixa 
hem pogut tirar endavant”, reconeix 
Cot. En aquest sentit, es va donar con-
tinuïtat al programa de Joguines So-
lidàries, patrocinat per la Caixa, va 
arribar a 86 infants de les 54 famílies 
que ho van sol·licitar.  

Val a dir que, tot plegat, ha estat 

possible gràcies a la col·laboració dels 
voluntaris. “Estic molt orgullós, con-
tent i agraït per la implicació dels 
voluntaris, i per les xarxes i ponts 
que s’han construït. Els volunta-
ris s’han adaptat d’una manera 
camaleònica a la situació”, apun-
ta el rector.

Enguany Càritas ha participat 
en el projecte de Servei Comunitari, 
que s’inclou en el programa acadèmic, 
amb experiències de formació i de vo-
luntariat en el programa de Joguines 
Solidàries, i també de disseny de pos-
tals de Nadal per a les residències de 
gent gran. “Visibilitzar la pobresa 
és una tasca urgent, pedagògica i 
terapèutica. És una realitat invibi-

litzada i estereotipada. No ens aca-
bem de creure que la pobresa té el 
rostre dels nostres veïns. Hem de 
trencar silencis”, lamenta Cot. El 
responsable de Càritas explica que, 
durant la pandèmia, el perfil d’usu-
ari ha canviat. Persones que fins ara 
no havien estat usuàries, van dema-
nar suport per primera vegada l’any 
passat, “i alguns, aquest any s’han 
mantingut, tot i que el 2021 el crei-
xement s’ha estancat”.

Finalment des de Càritas, ex-
pressen la seva voluntat de “seguir 
oferint als castellarencs i castella-
renques més vulnerables un petit 
respir per ajudar-los en les situa-
cions de fragilitat”.  

3.396
PROJECTE RECOOPEREM 

És la quantitat de paquets de menjar congelat que 
s’ha distribuït, envasat als menjadors escolars 

 Rocío Gómez 

primer any de la pandèmia
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L’obligatorietat de portar masca-
reta als espais exteriors té data de 
caducitat: serà el dissabte 26 de 
juny. Així ho va anunciar el presi-
dent del govern espanyol, Pedro 
Sánchez, durant la seva interven-
ció al Cercle d’Economia a finals 
de la setmana passada, en què va 
concretar que dijous es celebraria 
un Consell de Ministres extraor-
dinari. De fet, Espanya mantenia 
una de les restriccions més seve-
res pel que fa a l’ús de la mascare-
ta, que ja s’havia anat relaxant en 
espais oberts en altres països eu-
ropeus. França ha sigut l’últim a 
deixar sense efecte l’obligatorie-

Un home fa esport amb mascareta a Castellar del Vallès. || Q.P.

Sense mascareta 
a l’exterior el dia 26

tat de portar-ne als exteriors, excepte 
en supòsits com actes multitudinaris.

La Generalitat, que va conèixer 
l’anunci en plena roda de premsa del 
Departament de Salut, va reiterar el 
seu suport a aquesta mesura, que ja fa 
setmanes que la demanen en sessions 
de treball amb les comunitats autòno-
mes. La secretària de Salut Pública, 
Carmen Cabezas, va avançar que els 
esborranys amb què treballen les co-
munitats i el govern espanyol apunten 
que se suprimiria la mascareta obliga-
tòria a l’exterior sempre que s’estigui 
sol o bé en l’entorn de convivència i es 
puguin mantenir 1,5 metres de distàn-
cia respecte a altres grups.  || REDACCIÓ

Castellar del Vallès
 23/06/2021

1a DOSI
12.682  VACUNES

52 %

VACUNATS
El ritme de vacunació a Catalunya està 
experimentant una acceleració en les 
darreres setmanes que ha permès que 
aquest dilluns municipis com Castellar 
del Vallès ja tinguin el 52% de la pobla-
ció almenys amb una primera vacuna 
contra la Covid-19. Amb dues dosis ad-
ministrades o amb les noves vacunes 
monodosi de Janssen, és a dir, amb la 
pauta de vacunació completa, tenim 
en aquests gairebé el 31% dels habi-
tants de Castellar. Si es descompten 
els menors de 16 anys –població que, en 
principi, no s’ha de vacunar– aquests 
percentatges milloren sensiblement i 
s’enfilen al 62% amb una primera dosi 
i al 37% amb pauta completa. Tenint 
en compte que bona part de la comu-
nitat científica considera que la immu-
nitat de grup es pot aconseguir amb el 
70% de la població vacunada, Castellar 
podria acomplir aquest objectiu entre 
agost i setembre.

Salut ja obre la vacunació a les 
persones de la franja d’edat entre els 35 
i els 39 anys, és a dir, als nascuts entre 
els anys 1982 i 1986, que rebran les va-
cunes de Pfizer, Janssen o Moderna. 
La cita prèvia es pot demanar a tra-
vés del portal vacunacovid.catsalut.

El 52% dels castellarencs ja 
ha rebut una dosi de vacuna

EVOLUCIÓ | COVID-19

gencat.cat., i un cop reservada l’hora, 
Salut informa de quin fàrmac s’admi-
nistrarà mitjançant un correu electrò-
nic, i en la mateixa web de cita prèvia. 
Tot plegat, es confirma amb un SMS 
que la persona haurà de conservar i 
ensenyar el dia que la vacunin, acom-

panyada del DNI i/o targeta sanitària. 
Es poden consultar els centres de va-
cunació disponibles a Canal Salut. Val 
a dir que la campanya de vacunació es 
desenvolupa de manera progressiva i 
esglaonada per franges d’edat, segons 
la disponibilitat de les dosis de la va-
cuna. La Comissió de Salut Pública ha 
anunciat que els pròxims grups de va-
cunació es divideixen en tres franges: 
de 30 a 39 anys, de 20 a 29 i de 12 a 19. La 
vacunació de la franja de 12 a 15 anys 
es preveu que coincideixi amb el final 
del període de vacances, abans que co-
menci el curs. D’altra banda, Salut ha 
confirmat que s’avançarà una setmana 
l’administració de la segona dosi d’As-
traZeneca per a les persones de més 
de 60 anys, que la rebran després de 
deu setmanes de la primera punxada. 
L’objectiu és avançar la immunització 
del col·lectiu arran de l’arribada de la 
variant Delta. 

Pel que fa a l’evolució de la pan-
dèmia, continua en marxes accepta-
bles amb una incidència a 14 dies de 41 
casos per cada 100.000 habitants i el 
risc de rebrot es manté dins dels mar-
ges considerats moderats (68 punts).  

 ||  REDACCIÓ

2a DOSI
7.062  VACUNES (32%)
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Missatges LGTBI tecnològics
Castellar Jove 
i Lab Castellar 
participen en un 
taller de confecció de 
missatges i gadgets

Una setantena de persones va par-
ticipar dimecres de la setmana pas-
sada en el taller LGTBI tecnològic 
en una activitat conjunta organit-
zada per Castellar Jove i Lab Cas-
tellar per utilitzar diferents mà-
quines de l’espai d’El Mirador per 
crear elements de marxandatge re-
lacionats amb la temàtica LGTBI. 
L’experiència es tornarà a repetir 
el 30 de juny.

La regidora d’Innovació i Ta-
lent, Carol Gómez, ha explicat que 
l’activitat tenia un objectiu doble: 
d’una banda fer conèixer els ser-
veis de Lab Castellar i, de l’altra, 
crear missatges positius de temàti-
ca LGTBI. “Buscàvem fer una ac-
tivitat compartida, que els joves 
coneguessin el Lab Castellar i 
veure si podria una sortida pro-
fessional utilitzant les eines que 
tenim al Lab”.

Per seguir amb les recomana-
cions sanitàries que no permeten 
la concentració de persones en es-
pais tancats, es van baixar tres mà-
quines a la plaça d’El Mirador: una 
talladora de vinil, una altra làser i 
una impressora 3D. Amb aquestes 
eines, “vam imprimir enganxines 
amb vinil amb diferents frases 
amb un disseny previ de Caste-
llar Jove i amb la impressora 3D 
vam fer clauers amb l’arc de Sant 
Martí”, constata Gómez.

bancs amb l’arc de sant martí

Paral·lelament, la Regidoria 
LGTBIQ+ està promovent que les 
diferents escoles pintin bancs amb 
la bandera irisada. Dimecres 16 va 
ser el torn del Fòrum Jove de l’Insti-
tut Castellar, que va escollir un banc 
de la plaça de la Fàbrica Nova. La 
intenció és que cada escola compti 
amb un banc amb la bandera irisa-
da i, en aquests dies de final de curs, 
s’ha aprofitat per fer-ne alguns. En 
algun cas, com que algun dia que es 
va sortir amb les pintures per pintar 
un banc feia mal temps, s’ha deixat 
l’activitat per al setembre.

El mateix dia 16 de juny també 
també es va celebrar, davant unes 
setanta persones, el Concert de Co-
lors amb el grup de combo Canvi de 
Plans de l’EMM Torre Balada. El Banc pintat pel Fòrum Jove de l’INS Castellar a la plaça de la Fàbrica Nova. || AJ. CASTELLAR

  Redacció

combo, dirigit per Joan Munt, va 
comptar amb Manuel Ruiz (bate-
ria), Pere Roca (guitarra elèctrica), 
Jordi Domingo (guitarra elèctrica), 
Juan Antonio Montosa (saxofon) i 
Josep Blasco (baix elèctric).

exposició i teatre 
Fins al 29 de juny, al Mercat Muni-
cipal es pot veure l’exposició Cons-
truccions identitàries. Work in pro-
gress, un projecte de la fotògrafa 
Mar C. Llop. D’altra banda, dilluns 
dia 28, el dia que se celebra el Dia 
de l’Orgull Gai, hi haurà l’especta-
cle Cèl·lules i simpatia. Monòlegs 
en el temps de la sida, un muntatge 
només per a adults basat en monò-
legs sobre la malaltia de la sida de 
Michael Kearns. Conegut per ser 
un dels primers actors obertament 
homosexuals,  després d’un anunci  
al programa Entertainment Tonight 
el 1991, va ser el primer actor ober-
tament VIH positiu a Hollywood. 

El muntatge, que conté llen-
guatge obscè, està dirigit i coordi-
nat per Roser Justícia i compta amb 
la participació de les actrius Àngels 
Castro, Agnès Hernández, Mònica 
Mimó i la mateixa Roser Justícia. El 
muntatge es podrà veure a partir de 
les 20 h a la Sala de Petit Format de 
l’Ateneu [veure més informació del 
muntatge a la pàgina 19].

Al taller LGTBI tecnològic es van poder fer clauers amb una impressora. || AJ. CASTELLAR
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L’alcalde de Castellar, Ignasi Giménez, i la regidora d’Activitat Econòmica, Anna Mármol, amb responsables de GMP. || CEDIDA

Més treballadors 
que abans de 
la pandèmia 

Castellar del Vallès és un dels munici-
pis del Vallès Occidental que ara ma-
teix té més treballadors que abans de 
l’esclat de la pandèmia, en concret, ha 
experimentat entre finals del 2019 i 
maig del 2021 un creixement relatiu 
del 2% en nombre d’afiliacions a la Se-
guretat Social. La sotragada que van 
suposar per a molts sectors econò-
mics les grans restriccions entre el 
març i el juny del 2020, sobretot per 
al sector serveis, va tenir com a me-
sura pal·liativa els ERTOs, però els 
afiliats a la Seguretat Social van ex-
perimentar una caiguda important 
a tot el país. 

La realitat estadística, però, indi-
ca que a Castellar a finals del 2019, tres 
mesos abans de l’esclat de la Covid-
19, hi havia 10.930 afiliats i ara n’hi ha 
11.147. Per tant, i amb una pandèmia 
de la qual encara no s’ha sortit del tot, 
Castellar ara té 217 afiliats més a la Se-
guretat Social, xifra que per sexes es 
reparteix de la següent manera: 50 
homes i 167 dones. Aquestes noves 
afiliacions també es poden dividir en 
treballadors per compte d’altri (156 
persones) i treballadors per compte 
propi (54). Finalment, si es fa la divisió 
d’aquestes noves afiliacions per sec-
tors econòmics es pot comprovar que 
la majoria són del sector serveis (173) i 
amb molta distància construcció (27), 
mentre que indústria (6) i agricultura 
(4) tenen augments lleugers.

Si agafem els afiliats actuals 
totals –és a dir, les 11.147 persones 

Castellar té 11.147 persones afiliades a la 
Seguretat Social, 217 més que abans de la 
Covid-19, i atrau població amb rendes altes

  Redacció

+EMPRESA

L’empresa GMP General de 
Manipulados Plásticos, que està 
ubicada al carrer Solsonès del 
polígon del Pla de la Bruguera, 
acaba de comprar uns terrenys 
pròxims a la fàbrica “que ens 
permetrà passar dels 5.000 metres 
quadrats actuals a tenir-ne uns 
14.000”, explica el gerent general 
de GMP, Josep Anton López. El 
directiu justifica aquest creixement 
perquè “on som hi ha una mica 
de saturació i si volem mirar cap 
endavant, necessitem més lloc”. 
El creixement  en superfície també 
comportarà un augment de la 
contractació i l’empresa preveu 
passar dels 60 treballadors a 120. 
La companyia, creada el 1982, i que 
des del 2006 té les instal·lacions 
del carrer Solsònes, forma part des 

GMP duplicarà la seva 
superfície i el nombre 
de treballadors al Pla 
de la Bruguera

del 2011 del grup belga Pattyn. És 
una empresa especialitzada en la 
producció i comercialització de film 
de polietilè d’alta i baixa densitat, 
de bosses, sacs industrials, 
làmines impreses i complexes. Els 
seus projectes es desenvolupen 
en base a un sistema de qualitat 
certificat des de l’any 1999.
Amb l’esclat de la pandèmia, GMP 
mai va deixar d’estar activa “so-
bretot per la dependència d’alguns 
clients de sectors com la farmàcia 
o l’alimentació”, constata López. 
Fins  i tot, davant de l’emergència 
sanitària i l’escasetat de material 
sanitari, GMP va reorientar la seva 
producció per fabricar davantals 
d’ús sanitari. A l’abril, van arribar 
a sortir de la planta castellarenca 
uns 50.000 davantals sanitaris. 
Després d’aquesta emergència 
sanitària “va baixar molt la feina i la 
facturació va caure un 40%”, asse-
gura López, però en cap moment va 
cessar la seva activitat ni va haver 
de presentar cap expedient de 
regulació. GMP “ha anat aguantant 
aquest temps amb objectes subs-
titutius”, precisa López.||  J.RIUS

que treballen–, veurem que són 5.817 
homes i 5.330 dones. Que la franja 
d’edat més important dels afiliats està 
entre els 30 i els 44 anys i que 9.541 
treballen per compte d’altri i 2.123 
per compte propi. Per grans sectors, 
s’estableix la següent divisió:  28 a 
l’agricultura, 2.249 a la indústria, 771 
a la construcció i 8.616 als serveis. La 
dada més preocupant, però, és que les 
afiliacions entre persones de 30 a 44 
anys dona un saldo negatiu de 137 per-
sones entre finals del 2019 i maig del 
2021, cosa que demostra que la crisi 
de la pandèmia ha afectat principal-
ment els col·lectius laborals més pre-
caritzats, com poden ser les persones 
joves o també les dones.

A nivell comarcal s’han aconse-
guit equilibrar les dades de contracta-
ció a l’inici de la pandèmia: a finals del 
2019 el Vallès Occidental tenia 396.579 
persones afiliades a la Seguretat So-
cial i al maig del 2021 la xifra és gai-
rebé la mateixa: 396.579. La foto que 
deixa la pandèmia mostra que les 
ciutats importants properes a Cas-
tellar com Terrassa, Sabadell, Sant 
Quirze o Barberà han perdut afiliats 
en aquest temps i, en canvi, munici-
pis de mida més reduïda com Polinyà, 
Santa Perpètua o Palau-solità i Plega-
mans han experimentat una evolució 
lleugerament positiva, com Castellar 
del Vallès.

castellar rep població de sabadell 
Un dels fets que ajuda a explicar 
aquesta evolució és el moviment de 
població que s’ha produït en temps 
de pandèmia i que implica en el cas 

de Castellar rebre nova població bà-
sicament procedent de Sabadell i amb 
rendes altes. Així ho acredita un es-
tudi de la UAB presentat recentment 
a Sabadell. Segons l’estudi  de l’Insti-
tut de Govern i Polítiques Públiques 
(IGOP) de la UAB, com està passant 
a tot l’entorn metropolità, les ciutats 
mitjanes i grans perden població amb 
les rendes més altes, ja que opten per 
anar a viure a municipis més petits 
–seria el cas del flux d’habitants de 
Sabadell cap a Castellar i en menor 
mesura cap a Sant Quirze. Aquesta 
dinàmica, segons l’estudi, fa que les 
ciutats perdin recursos i, a més, aug-
menten les despeses socials perquè 
els seus habitants perden riquesa i al-
hora augmenten les problemàtiques 
socials en rebre també població amb 
rendes baixes.

El moviment de població que 
mostra l’estudi de la UAB ja s’estava 
vivint a Castellar abans de la pandè-
mia encara s’ha intensificat més. Nous 
habitants a Castellar procedents de 
ciutats grans que cerquen un entorn 
natural i més qualitat de vida ja que la 
seva capacitat adquisitiva permetia 
fer el canvi de residència amb pers-
pectiva de millora. 

actualitat economia
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El PP ha volgut fer balanç en l’equa-
dor del mandat, a dos anys de les prò-
ximes eleccions municipals que tin-
dran lloc el 2023. Agustí Bernad, que 
va ser cap de llista a les municipals de 
2019, reconeix que ha estat un mandat 
“atípic, marcat per la pandèmia”. 
Tot i tenir en compte les circumstàn-
cies “excepcionals”, Bernad lamen-
ta que no s’hagin dut a terme accions 
de “neteja, manteniment de jardins 
i mobiliari urbà”, aprofitant el con-
finament. Els populars detallen que 
durant aquests dos anys han rebut 
nombroses queixes de veïns quant a 

El PP fa 
balanç a 
l’equador 
del mandat

García i Bernad, del PP . || CEDIDA

POLÍTICA | ANÀLISI neteja “de diverses zones de Caste-
llar i els polígons industrials”, situ-
ació que asseguren que han comuni-
cat a l’equip de govern.

La secció local del PP també 
assevera que, a banda del projecte 
d’habitatge públic de la Playtex, la 
vila necessita “polítiques d’habi-
tatge social”, i critica la rotonda de 
la Ronda Tolosa i les últimes obres 
de l’avinguda Sant Esteve, que con-
sidera “poc adequada per regular 
el trànsit” i poc pràctica perquè 
“s’han eliminat places d’aparca-
ment”. || REDACCIÓ

actualitat

Societat animada és el nom de l’especta-
cle que va oferir la Lloll Bertran, acom-
panyada al piano i a la veu per Isaac 
Fonoll en la cloenda de curs de L’Au-
la. Tot plegat va consistir en un bon 
assortit de cançons molt conegudes, 
versionades per la pròpia Lloll i per la 
seva parella, Celdoni Fonoll, barreja-
des amb reflexions iròniques i sorpre-
nents, anècdotes divertides i diver-
ses paròdies amb l’estil i l’humor que 
la caracteritzen, i on s’hi va colar una 
telonera espontània que es va apun-
tar a la gresca. 

És un espectacle de creació prò-
pia per riure i reflexionar sobre el 
paper femení al segle XXI on la Lloll 
posa la seva cullerada en el treball i con-
verteix l’espectacle és molt més que un 
simple monòleg o un recital convenci-

onal. És una Lloll en total essència, que 
atrapa l’espectador amb el seu talent 
per a la comèdia i el cant, amb el seu 
humor blanc, subtil i intel·ligent i amb 
la seva capacitat d’emocionar.

Lloll Bertran és una artista amb 
més de 30 anys de carrera ininterrom-
puda en teatre, cinema, ràdio i publi-
citat i que va arribar a ser molt popu-
lar arran dels seus xous a la televisió, 
on va demostrar la seva gran capaci-
tat interpretativa, creant personatges 
en tota mena d’esquetxos i realitzant 
unes paròdies musicals molt impac-
tants. Ha rebut diversos premis, entre 
altres el premi Ondas de TV, el premi 
Sebastià Guasch de teatre, el premi 
de TV3 per “10 anys, els millors de la 
dècada”, el premi AADPC a millor ac-
triu de TV , el premi Margarida Xirgu 
pel seu espectacle El show de la Lloll i el 
premi Singlot d’honor a la trajectòria 
professional en el camp de la comèdia. 

Fi de curs amb l’actriu Lloll Bertran

Lloll Bertran, acompanyada al piano per Isaac Fonoll, actuant dimarts. || L’AULA

L’artista còmica va oferir l’espectacle ‘Societat animada’ als socis de l’Aula de Gent Gran

 Aula d’Extensió Universitària

ENTITATS | CLOENDA DE TEMPORADA
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Fa aproximadament 2 anys ens vam 
comprar un remolc de bicicleta per 
portar les nostres filles d’excursió. 
Sense cap dubte ha sigut una de les 
millors compres que hem fet. El re-
molc ens ha donat molta vida familiar, 
hem pogut fer moltes excursions en 
bicicleta, en què tota la família gau-
dia de l’experiència. 
Ràpidament el tàndem bici-remolc 
va substituir el cotxe en la mobilitat 
interurbana, en aquells moments 
vivíem a Terrassa. Gairebé l’agafa-
va cada dia, mai havíem tingut cap 
problema. El setembre del 2020 ens 
vam mudar a Castellar del Vallès, el 
remolc ha sigut el transport habitual 
per portar les meves nenes a l’esco-
la i fer desplaçaments pel municipi. 
Tot anava molt bé fins que un agent 
de la policia municipal em va aturar 
per informar-me que no podia cir-
cular amb el remolc de bicicleta. I 
em va advertir que si em tornava a 
veure amb el remolc amb alguna de 
les meves filles dins, em posarien una 
sanció. El meu remolc és el Thule Co-
aster XT, equipat amb seients cintu-
rons de seguretat, etc. Vaig anar a la 
policia per explicar que el remolc és 
segur, però ells van ser molt clars, la 
llei permet sancions de 100 € per tots 
aquells que portin els nens amb un 
remolc de bicicleta. L’agent em volia 
convèncer amb l’argument que la llei 
vetlla per la nostra seguretat, però jo 
veig que és una llei incoherent que fo-
menta l’ús del cotxe, sense cap mena 
de sentit comú.
Com diu el tinent d’alcalde Pepe Gon-
zalez en un article de L’Actual, Caste-
llar a 30 km/h. Fent referencia a Cas-
tellar i dient amb les seves paraules 
textuals “...treballa en un procés de 
recuperació d’espais per als vianants 
i per vehicles no motoritzats. Raons 
mediambientals (Reducció del con-
sum, millora de la qualitat de l’aire, 
reducció de sorrolls....)”  i jo em pre-
gunto, per quins motius no puc des-
plaçar-me en bicicleta i remolc pel 
nucli urbà?
Després de donar diverses voltes al 
tema, el RACC va assessorar-me, ex-
plicant que la circulació d’aquests ve-

Caminem junts cap 
un municipi més net i 
sostenible

 Daniel Escofet Plana

  Esther Font *  

 Núria Mora *

a molt temps que els 
castellarencs i caste-
llarenques que viuen 
en nuclis descentra-
litzats de la nostra vila 

se senten ciutadans de “segona cate-
goria” pel fet de veure com el mante-
niment de carrers, places, enllume-
nat, mobiliari públic, etc., no es fa de 
forma periòdica.
Només cal sortir i passejar una mica 
per les diferents urbanitzacions i tots 

ot just fa un any, des 
de la direcció del cen-
tre, tancàvem el curs 
venint del confina-
ment total, sabent 

que no havíem pogut arribar a 
tot l’alumnat, amb tristor i amb 
la incertesa d’haver d’organitzar 
un nou curs sense saber com fer-
ho. Un any més tard acaba un curs 
d’èxits, que va començar organit-
zant els claustres amb la certesa 
que era el que havíem de fer, obrint 
les portes dels centres i rebent 
alumnat i famílies amb somriures 
i agraïments per fer-ho. 
Aquest setembre, encara com a 
directora d’un institut escola, da-
vant l’inici de curs més incert que 
hem viscut mai, deia: “El que pas-
sarà a l’escola no és tan diferent del 
que passarà a la societat. 
El que no podem pretendre és 
que les famílies mantinguin el ni-
vell de vida social i d’extraesco-
lars. Això multiplicarà el risc de 
contagi. L’escola no té Covid, la 
Covid serà la que portem els que 
vinguem a l’escola. 
Aquí faig una apel·lació a la cor-
responsabilitat de tothom i a la no 

F

T

Les urbanitzacions també 
existeixen

Gràcies, gràcies, gràcies!

continua a la pàgina 11

hicles depèn de les ordenances mu-
nicipals. En la majoria de municipis 
de Catalunya no hi ha problemes 
per circular amb remolcs homolo-
gats. Barcelona, Sabadell, Terras-
sa són ciutats que entenen el model 
eco-sostenible i contemplen aquest 
mitjà de transport. Podeu consul-
tar vosaltres mateixos les ordenan-
ces municipals:
Ordenança de Castellar del Vallès: 
https://tinyurl.com/mobilitatcaste-
llar Concretament al final de la pà-
gina 30 trobem la sanció, utilitzar 
remolcs de bicicletes per transpor-
tar persones.
Ordenança de Terrassa:
https://tinyurl.com/mobilitatter-
rassa Pagina 36, article 47 regula el 
transport de persones en remolcs 
de bicicleta. 
Si és veritat que Castellar avança cap 
a un model més sostenible i vol ser 
respectuós amb el medi ambient, no 
podria modificar la ordenança muni-
cipal? Demano incloure els remolcs 
homologats, igual que ja han fet els 
municipis veïns. Segueixo pensant 
que portar les meves filles amb bi-
cicleta no ha de ser impossible, si 
viatgeu per Europa podreu obser-
var que aquest mitjà de transport 
és força habitual dins del propi mu-
nicipi. En aquest moments viure a 
Castellar m’obliga a utilitzar el cotxe 
per trajectes completament inneces-
saris, necessito compaginar la vida 
familiar i laboral. Un problema que 
estaria solucionat si pogués portar 
les meves filles en bicicleta.

La perspectiva del temps ha deixat 
clar que molts catalans que vam anar 
a votar l’1-O ho van fer per una raó 
força diferent de la dels independen-
tistes: ens volíem alliberar del govern 
dels populars d’Aznar i Rajoy a causa 
del menyspreu i deixadesa mostrats 
vers Catalunya durant anys. Per a uns 
la independència respecte d’Espanya 
era una de les maneres per aconse-
guir-ho, però van perdre el nord. La 
qüestió és que poc després entre tots 
els que teníem el mateix desig de re-
novació ho vam aconseguir dins el joc 
polític que permetia la llei, la moció 
de censura. I si ho vam aconseguir 
va ser gràcies al desig que teníem en 
comú, no al que ens allunyava. Tot i 
l’innegable canvi polític, no acabem 
d’estar satisfets. Avui, veient l’actu-
al panorama polític, ple de lladrucs, 
crec que ho tornaria fer si fos el cas, 
perquè en aquest tema seguiríem es-
tant d’acord: som molts els assenyats 
que ens volem lliurar del llast cultu-
ral, de l’odi i de l’afany de venjança 
d’una part de l’espanyolitat que se-
gueix mirant al passat i no al futur, 
com també passa aquí amb els que 
actuen de la mateixa manera que 
ells, encara que a la catalana. Molts 
somiaven aprofitar l’avinentesa per 
fer realitat el seu somni de secessió 
malgrat l’evident falta de base soci-
al per aconseguir-ho. Està bé tenir 
ideals, però sense deixar de ser re-
alistes. Espero que si es concedeix 
l’indult als polítics presos no s’ho 
prenguin com una medalla al mèrit 
ni que siguin rebuts com herois, per-
què la van ben cagar, i estic esperant 
que un dia o altre ho reconeguin, mal-
grat que al·leguin que ho van fer pel 
bé de la majoria. Il·lusions! Perquè el 
malestar i els enfrontaments que van 
causar entre nosaltres no seran fácils 
d’oblidar, ni traient d’alguns arbres de 
Castellar els pocs llaços grocs mar-
cits que encara hi queden. El pas del 
temps esborrarà la resta. Ara haurí-
em de mirar al futur de tots, inten-
tar recuperar-nos i no seguir enfron-
tant-nos. I si desitgem quelcom més, 
penso que haurem d’esperar circum-
stàncies més favorables.

Ho tornaria a fer pel que 
tenim en comú

 Josep Manel Martí S.  aquests temes es veuen de seguida, 
podríem fixar-nos, per exemple, en 
els pocs llocs on hi ha voreres, tenen 
molts forats, o estan plenes de vege-
tació, i sovint ambdues coses, fent 
que ni es vegi on es trepitja i que, 
puguis fer-te mal amb molta facili-
tat en enganxar un tros de llambor-
da trencada.
Per no parlar de molts altres des-
perfectes, com problemes en el cla-
vegueram d’alguns indrets, on, fins 
i tot sobresurten aigües residuals 
que fa més d’un any que s’ha de tro-
bar una solució.
En altres zones, hi ha problemes de 
cablejat elèctric, on s’ha produït més 
d’un accident. I les fuites constants 
d’aigua en diferents indrets, que, a 
banda de la sensació de deixadesa, és 
un malbaratament d’un bé molt pre-
uat que no hem de permetre.
La llista seria molt llarga i no és la 
nostra intenció mostrar tot el que 
passa. A qui li interessi el convidem 
a passejar-s’hi, o bé que visiti les 
xarxes socials de les associacions 
de veïns, on podran veure les imat-
ges que es pengen tot sovint, quei-
xant-se d’aquests temes.
Som conscients de la dificultat de 
mantenir tots els espais i de tenir-ho 
tot de forma immaculada, però entre 
un extrem i l’altre cal trobar un equi-
libri. Si bé és cert que els propis veïns 
i veïnes que hi viuen són els primers 
que detecten les avaries, sinistres, 
etc. i ho han de comunicar a l’ajunta-
ment, com la resta de vilatans, tam-
poc és normal que les associacions 
veïnals, en alguns casos, i persones 
físiques, en d’altres, hagin d’estar 
permanentment al darrere, dema-
nant solucions que no arriben o que 
triguen molt a arribar.
Acabem de començar l’estiu i ens tro-
bem amb els nous problemes que es 
donen a les urbanitzacions, des d’ha-
ver de patir l’incivisme de gran quan-
titat de visitants que venen a passe-
jar pel nostre entorn natural, ja no 
només deixant brossa, sinó apar-
cant a les carreteres d’accés, fent 
que sigui a vegades totalment im-
possible passar-hi. Com la creixent 
sensació d’inseguretat a causa del 
problema de la manca de patrulles 
de policia local que puguin fer ron-
des per garantir la seguretat de les 
persones que hi viuen.
Un altre dels problemes que ens 
estem trobant des que la gent està 

“descobrint” el nostre entorn és que 
cada vegada venen més persones a 
“abandonar” vehicles, i s’hi produei-
xen desballestaments il·legals, fent 
que, algunes zones es vagin degra-
dant molt, i amb trossos de metalls, 
llaunes, olis, etc. llençats a l’entorn 
amb total impunitat.
Per tot això, des de JuntsxCaste-
llar, demanem al consistori que es 
prenguin les mesures pertinents per 
mirar de millorar la situació de totes 
les persones que viuen fora del nucli 
urbà, i que no s’hagin de sentir “ciu-
tadans de segona”.

* Regidora i responsable de política 

municipal de Junts x Castellar
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opinió

o existeixen les 
infàncies trans.” 
Aquesta és la vil 
sentència de les 
anomenades fe-

ministes radicals. Entre altres agres-
sions al col·lectiu trans, aquesta indig-
na especialment, perquè el seu odi 
va dirigit contra nenes i nens. Atacs 
més propis del fonamentalisme reli-
giós, que des d’un suposat moviment 
llibertari i igualitari com és el femi-
nisme. Però és que el seu no és femi-
nisme, és un fonamentalisme radical 
trans excloent.
Que es creu en la gràcia divina de de-
cidir qui és dona i qui no. Basant-se 
només en els genitals de naixement.
Diuen que no existeixen les infànci-
es trans, que són coses que els adults 
i adultes fiquem al cap dels nens i 
nenes. Que els pares d’un o una filla 
trans, que la secunden i faciliten el seu 
trànsit, són una espècie de pervertits.
Així com doctors, associacions i or-
ganismes que fan costat als menors 
trans.Efectivament, una nena o nen 
sap des de molt primerenca edat qui 
és, i si així manifesta pertànyer a l’al-
tre gènere i ho manté en el temps, 
aquesta nena o nen necessita ja inici-
ar el seu trànsit per poder canalitzar 
la seva vida correctament. Perquè no 
es pot desenvolupar plenament una 
persona que no se sent dins del seu 
gènere, i és arrossegada per una so-
cietat que no concedeixi lloc a ambi-
güitats, i no dona un respir.
Les nenes i nens saben molt bé el que 
són. Com saben perfectament, i són 
conscients de la realitat que tenen al 

  Transitori. || JOAN MUNDET

Sí, existeixen les 
infàncies trans

“N PLAÇA MAJOR

Laura Anaís
ACTIVISTA TRANS

 Dani Pérez *

questa setmana s’ha 
acabat un curs esco-
lar atípic i anòmal en 
tots els sentits que 
ha estat protagonit-

zat per la divisió de grups, la ven-
tilació de les aules i en el pitjor 
dels casos els confinaments dels 
grups classe.

A
Un estiu enriquit!

Sembla que la vacunació i les me-
sures de prevenció contra la pan-
dèmia estan començant a donar el 
seu fruit i auguren un estiu molt 
esperançador i després d’un any 
amb la gran notícia de poder estar 
sense mascaretes als espais oberts.
Amb la finalització del curs arri-
ben els casals d’estiu, els campa-
ments, les colònies, els campus es-
portius i una infinitat d’activitats 
d’oci i lleure educatiu per als nos-
tres infants i joves.
Des de l’Ajuntament, conjunta-
ment amb les entitats del municipi 
i les empreses i comerços, hem im-
pulsat de nou el projecte Activitats 
d’Estiu 2021, un Estiu Enriquit.
L’Estiu Enriquit ha esdevingut un 
estratègia compartida per molts 
actors locals i liderada per l’Ajunta-
ment en què les activitats de lleure 
d’estiu són una eina essencial per 
garantir oportunitats a la ciutada-
nia a través de la co-responsabi-
litat educativa dels infants i joves 
del municipi entre administració 
i entitats promotores. 
Al mateix temps aglutina la gran 
majoria de l’oferta del municipi i 
compta amb més de 40 propostes 
d’una vintena d’entitats promoto-
res i de la qual es podran benefici-
ar gairebé dos mil infants i joves 
del nostre poble. 

Per sort, ara que un 

menor ‘trans’ pot 

exposar i reclamar 

el seu lloc en el 

món, encara hem 

de protegir-los més

ve de la pàgina 10 Permeteu-me agrair a totes les as-
sociacions i empreses que promo-
uen les activitats d’aquest estiu pel 
gran esforç que estan fent per dis-
senyar les programacions i activi-
tats tot i les normatives sanitàri-
es a aplicar, sabem que no és fàcil, 
però estem segurs que donareu el 
millor de vosaltres.
Des de l’Ajuntament continuem 
posant tots els recursos perquè 
sigui així: suport econòmic a les fa-
mílies, a les entitats, enriquiment 
formatiu a tots els monitors i mo-
nitores, oferta d’activitats com-
plementàries d’estiu per a tots els 
participants. 
I tot amb mirada inclusiva perquè 
cap jove amb diversitat funcional 
hi hagi de renunciar, fet que ha 
singularitzat el projecte amb el 
reconeixement de bona pràctica 
per la Fundació Pi Sunyer i el re-
coneixement per part de la Fun-
dació Jaume Bofill com una pràc-
tica singular.
Per acabar, un agraïment especial 
als infants i joves de Castellar per 
la vostra tenacitat i responsabilitat 
durant el curs, ara ha arribat el mo-
ment de passar-vos-ho bé durant 
aquest estiu, que ho gaudiu molt! 

* Regidor de Cicles de Vida                           

voltant, a la societat, i les ajudes amb 
les quals podran comptar.
I per sort, ara que un menor trans pot 
exposar i reclamar el seu lloc en el 
món, encara hem de protegir-los més. 
Però elles i ells ja saben que tenen tot 
el dret a ser. Fa 40 anys, els menors 
érem iguals, també érem conscients 
de la societat i de l’entorn. Però per 
això mateix, moltes, la majoria de les 
persones trans, vam decidir callar i 
ocultar la nostra realitat. Sabíem que 
hi hauria un rebuig violent.
A casa, en el col·legi, amb altres nens, 
i al carrer. Rebuig violent amb càstig 
físic, burles, i possiblement agressi-
ons al carrer. Al marge d’una adminis-
tració que de cap manera protegia les 
persones trans. I ja érem conscients 

que declarar-se trans anava lligat a ser 
motiu d’execució social i marginació.
No cal ser un geni, des de primeren-
ca edat vius el masclisme a casa, en el 
col·legi els capellans demonitzen tot 
el que surti de la seva norma, i al car-
rer i a la tele sents els comentaris ho-
mòfobs, i sents que, encara que la teva 
condició no és una condició sexual, si 
no una cosa referent a la teva pròpia 
identitat de gènere, és millor callar.
Primer t’ocultes per por, perquè tens 
ben clars els rols de gènere, i saps que 
hi haurà conseqüències si et manifes-
tes de l’altre gènere.
Després, a la por se li uneix la ver-
gonya, vergonya de ser assenyala-
da i estigmatitzada per a la resta de 
la teva vida.

Més tard, si ja tens una posició esta-
ble, fins i tot has format una família, a 
la por i a la vergonya se li suma la cul-
pabilitat, i el no voler defraudar al teu 
entorn, perquè et sents responsable 
de crear una situació incòmoda i con-
fusa al teu voltant.
I així passa la vida, després ja depèn 
de la capacitat de resistència o el valor 
que es tingui.
Però saber-ho, ho hem sabut sempre. I 
cap adult ens va empènyer a ser trans, 
ni la televisió, ni els llibres, perquè en 
aquella època no es parlava del tema.
I a nosaltres, que ja tenim una edat, 
sempre ens venen amb les mateixes 
preguntes... De petita jugaves amb 
nines o amb pilotes? Devies tenir una 
infància molt dura... 

criminalització de l’escola, per-
què nosaltres estarem complint 
la normativa que es dicta a cada 
moment. Serà un lloc de no con-
tagi? No. 
De la mateixa manera que tampoc 
ho és el supermercat. Que hem de 
minimitzar-lo? Sí. I tots en som 
responsables.” 
Avui, darrer dia de curs, analitzo 
des del Departament d’Educació 
les dades d’aquest curs i podem 
dir que ho hem aconseguit! Du-
rant tot el curs: 98% escoles ober-
tes cada dia, 2% escoles tancades, 
En el pitjor moment de la sego-
na onada, només el 5% van estar 
tancades. Només puc manifestar 
agraïment a tothom qui ho ha fet 
possible. Al lideratge del Depar-
tament de Salut, a les professio-
nals de Salut, però sobretot vull 
donar gràcies a tota la comuni-
tat educativa, perquè els centres 
educatius han estat oberts tot el 
curs, donant resposta educativa i 
d’equitat social. Gràcies a tothom 
per fer-ho possible: gràcies mes-
tres, professorat, equips direc-
tius, PAS, PAE, monitores i perso-
nal de neteja… famílies, alumnat, 
ajuntament de Castellar... aquest 

ha estat un èxit col·lectiu que hem 
de celebrar i reivindicar. 
Sento un orgull enorme per tota 
la comunitat educativa catalana i, 
des de la meva nova responsabilitat 
com a secretària de Polítiques Edu-
catives del Departament d’Educa-
ció, vull manifestar el meu suport 
perquè la comunitat educativa de 
Castellar rebi la Medalla de la Vila 
aquesta propera Festa Major. 

*Secretària de Polítiques Educatives 

del Departament d’Educació i membre 

d’ERC Castellar
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És una tradició que pels volts de Sant 
Joan obrin les piscines exteriors, 
coincidint amb l’arribada de l’estiu. 
Enguany, les tres opcions que hi ha 
al municipi per refrescar-nos obren 
després de la revetlla, amb un dia de 
diferència cadascuna. Així, ahir di-
jous va obrir les portes Racó Esports, 
a Sant Feliu del Racó. Avui serà el 
torn de SIGE Sport Castellar i dis-
sabte 26 ja es podrà accedir a les pis-
cines de Penya Esports Club, a Can 
Font - Ca N’Avellaneda. 

Tot i que aquests tres equipa-
ments compten amb socis i abonats, 
durant els mesos d’estiu donen l’op-
ció d’entrada a la piscina a les perso-
nes no sòcies. 

racó esports

Les instal·lacions ubicades a Sant 
Feliu del Racó obren la piscina cada 
dia de la setmana de 10:30 h a 19:45 h. 

Es pot adquirir una entrada puntu-
al o també hi ha la possibilitat d’abo-
naments. Els preus són els següents: 
Nens de 3 a 11 anys: 5 €; adults més 
d’11 anys: 9 €. Pack de 5: Nens de 3 a 
11 anys: 20 €; adults més d’11 anys: 35 
€. Pack de 10: Nens de 3 a 11 anys: 30 
€; adults més d’11 anys: 45 €.

sige sport castellar

Les piscines exteriors municipals, 
gestionades per SIGE Sport Caste-
llar estaran obertes del 25 de juny fins 
al 5 de setembre, de 10 h a 19 h, de di-
lluns a diumenge (festius tancats). El 
preu de les entrades depèn de si s’es-
tà o no empadronat a la vila. Els em-
padronats a Castellar, de 0  a 2 anys 
tenen l’entrada gratuïta i a partir dels 
3 anys, el preu és de 2,42 €. Aquesta 
entrada només dona accés a la pisci-
na exterior i és imprescindible mos-
trar el DNI/padró en el moment de 
comprar l’entrada. En cas d’onada 
de calor, la població empadronada a 
Castellar té l’entrada gratuïta. D’al-

Arriba l’estiu i l’hora 
de remullar-se
Coincidint amb Sant Joan obren l’accés 
a les piscines exteriors les diferents 
instal·lacions esportives del municipi

  Cristina Domene

ja fa dies que són oberts. Aquesta àrea 
lúdica compta amb una quarantena 
d’elements recreatius, distribuïts en 
dues àrees diferenciades: una de fa-
miliar, amb jocs adreçats a persones 
de totes les edats, i una altra d’infantil, 
adreçada als més menuts. Enguany, 
l’horari de funcionament serà de 10 a 
21  h amb una parada tècnica de 15.30 
h a 16  h, per manteniment. L’Ajunta-
ment recorda la importància de se-
guir les mesures de prevenció del co-
ronavirus, com ara la distància física 
entre persones i la higiene de mans. 

tra banda, el preu de les persones no 
empadronades a Castellar  és gratu-
ïta per a nadons de 0 a 11 mesos. D’1 
a 3 anys és de 4,40 € i de 4 anys en-
davant de 5 euros.

penya esports club

Ubicada a Can Font – Ca n’Avellane-
da, la piscina de la Penya Esports Club 
estarà oberta del 26 de juny a l’11 de 
setembre, en horari de 10 h a 20 h de 
dilluns a dissabte, i de 10 h a 19 h, els 
diumenges. L’entrada puntual val 5 
euros per als nens de 4 a 16 anys. Per 

als adults és de 10 €. També ofereixen 
la possibilitat de mig dia nen, per 3 € 
i mig dia adult per 8 euros. Quant als 
abonaments hi ha de tres tipus. El de 
5 entrades (20 € nens de 4 a 16 anys; 35 
€ adults); el de 10 entrades (30 € nens 
de 4 a 16 anys; 60 € adults) i l’abona-
ment mensual: (60 € nens de 4 a 16 
anys; 120 € adults).

alternativa a les piscines

Una manera divertida i gratuïta per 
fer passar la calor és gaudir dels jocs 
d’aigua de la plaça de Catalunya, que 

Els jocs d’aigua de la plaça de Catalunya ja fa dies que són oberts, en horari de 10h a 21 hores. || C. DÍAZ
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UE Castellar: herois sense premi

La loteria dels penals va posar punt i 
final al somni de la Copa de 2a Catala-
na, després d’empatar a dos en el temps 
reglamentari. El CF Balaguer va estar 
més encertat en els penals i va superar 
per 3-4 els de Juan Antonio Roldán, que 
acaben la Copa de 2a Catalana imbatuts 
sobre el terreny de joc.

A vegades les estadístiques són 
així de macabres: acabes segon, però 
has guanyat nou partits i empatat un, 
mentre que el rival, segon en la fase de 
grups, n’ha guanyat cinc, empatat tres 
i perdut un. L’efectivitat en els penals 
–que han fet passar als de Balaguer 
dues eliminatòries i guanyar la final– 
els ha convertit en vencedors, passant 
per sobre de l’equip que millor futbol 
ha practicat de la competició i que ha 
hagut de sobreposar-se a les lesions de 
llarga duració de quatre jugadors vitals, 
a més de la injusta sanció per la final d’un 
dels jugadors franquícia, David López.

Pràcticament per unanimitat, la 
UE Castellar ha demostrat ser el millor 
equip del torneig, amb joc brillant, sense 
complexos i marcant la pauta en tot mo-
ment. Així ho va demostrar al munici-
pal de Vic, on els de Roldán van sortir 
amb el domini del joc, contra un Bala-
guer compacte. Victor León va obrir el 
marcador al minut 18, i va sotmetre en-
cara més els de David Biosca.

Sense un dels referents d’atac i 
amb un Marc Estrada poc encertat, 
eren els jugadors de segona línia els que 
van propiciar les arribades amb més pe-
rill. Amb la solució d’Álex Alfonso dei-
xant el lateral per ocupar l’extrem es-
querre, no es va trobar tant a faltar un 

El capità Víctor León celebra el primer gol aconseguit en la final contra el CF Balaguer. || FCF

Tot i no perdre cap partit, els blanc-i-vermells cauen a la final de la Copa de 2a Catalana per penals contra el CF Balaguer

López condemnat a veure la final a la 
tribuna. Rafa Moreno feia el mateix per 
la dreta. L’heroi local, Alfred Peguero, 
ja s’erigia aviat en el millor dels seus, i 
evitava marxar al descans amb una di-
ferència més àmplia.

En la segona, amb tot per deci-
dir, eren els de les Terres de Ponent qui 
sortien amb més empenta, aprofitant 
el desencís inicial per igualar el mar-
cador al 46. Ara era el Castellar qui ba-
llava al ritme dels balaguerins, entrant 
en el seu joc i caient en el parany d’un 
arbitratge que va canviar el criteri per 
complet en el segon temps.

Però lluny d’abaixar els braços, els 
castellarencs van seguir picant pedra 
i Rodri es treia un dels seus prodigio-
sos remats de cap en un córner per tor-
nar les coses al lloc. El central celebra-
va el gol aixecant els braços i mirant a 
la grada, on el centenar de seguidors 
castellarencs desfermaven l’eufòria. 
També en aquest aspecte va guanyar 
la UE Castellar, gairebé doblant l’afi-
ció visitant.

El Balaguer en cap moment va 
donar el partit per perdut, i va empatar 
al 69 amb un xut creuat que Xavi Viso 
no podia tocar. El 2-2 va trencar el par-
tit amb un continu atac-i-gol per part 
dels dos equips, tot i que sense defini-
ció a banda i banda.

Complets els 90 minuts, la final va 
decidir-se injustament en la loteria dels 
penals, en què els lleidatans partien com 
a favorits, amb l’experiència d’haver re-
solt dos partits així. Amb Peguero com 
a màxim exponent sota pals –ja havia 
estat l’heroi en els partits de les elimina-
tòries–, el Castellar va pecar d’inexperi-
ència des dels 11 metres. Rodri, Víctor 
León i Álex Moreno van anotar, mentre 

 Albert San Andrés

que Carlos Ortiz i Óscar Arias van en-
viar la pilota al porter. Xavi Viso no va 
poder aturar cap pena màxima. Amb 
el 3-4 als penals els de la Noguera van 
aixecar un títol que promet ser únic, ja 
que ha estat la substitució de la Lliga.

Viti va ser l’encarregat de recollir 
el trofeu en l’amarga entrega de pre-
mis, mentre que molt esportivament 
els blanc-i-vermells van fer el passadís 
al Balaguer abans de recollir la copa 
de campions.

“Des del club volem felicitar tota 
l’afició que s’ha desplaçat des de Cas-
tellar per donar-nos un suport ines-

timable. És una llàstima perquè 
sabíem que molta més s’ha hagut 
de quedar a casa per les limitaci-
ons del protocol, però una vega-
da més s’ha demostrat que l’afició 
castellarenca és molt fidel i ajuda 
l’equip en els moments clau”, va 
explicar el president de l’entitat, Mi-
quel Vilanova. “Hem de felicitar el 
Balaguer pel títol aconseguit”, va 
remarcar el mandatari, que es va des-
fer en elogis pels seus homes: “L’es-
forç fet per aquest equip durant la 
competició no té preu. Jugadors i 
cos tècnic tenen tot el suport de la 

junta directiva, ja que estem con-
vençuts que faran grans coses en 
el futur. Només s’ha de veure com 
han jugat aquesta temporada i el 
compromís que han tingut tots”.

El president castellarenc va 
estar acompanyat a la llotja de l’esta-
di pel regidor d’esports de Castellar 
Nakor Bueno, juntament amb els di-
rectius de l’FCF, Juan Núñez, Jaume 
Plaza i Rossend Abella. Jaume Estra-
da, president del Balaguer, el regidor 
d’Esports de Vic, Titi Roca, i el pre-
sident de la UE Vic, Ignasi Puig, van 
completar l’assistència.  

El jove ciclista Aniol Gil va tornar 
a guanyar en la cursa disputada 
a Sant Joan Despí. Amb aquesta 
victòria el castellarenc referma 
el lideratge en categoria preben-
jamí, com a líder indiscutible de 
la general del campionat. A més, 

aquest podi i els tres aconseguits 
pels seus companys d’equip de 
l’Escola de Ciclisme del Vallès, 
permeten a l’equip terrassenc 
tornar al lideratge de la general 
per equips de la Copa Catalunya, 
amb un total de 110 punts.

Aniol Gil guanya a Sant 
Joan Despí i és més 
líder del campionat 



DEL 25 DE JUNY A L’1  DE JULIOL DE 202114

esports

Estratosfèrica. És l’únic qualificatiu 
que se li pot posar a Laura Vílchez, 
nova campiona d’Espanya màster F35 
en els 5.000 metres. A mitja tempora-
da, l’atleta castellarenca ja té un cur-
rículum inigualable en curses de fons.

La corredora del Irunwithlei-
va va arribar al campionat d’Espa-
nya màster de Màlaga figurant entre 
les principals favorites al títol i no va 
decebre en absolut. Amb una cursa 
impecable, que va controlar de cap a 
peus, Vílchez va marcar el ritme, i va 
fer l’estirada definitiva quan s’havien 
recorregut 4.200 metres, va arribar 
a la meta en solitari i fent, a més, mi-
llor marca personal (17:47,5 s). A més 
de quatre segons va arribar la segona 
classificada, Emma Pérez (Vino Toro 
C. Rural) i a 28, la tercera, Carmen Gu-
tiérrez (AC Trotasierra).

Laura Vílchez, campiona 
d’Espanya dels 5.000

Vílchez després d’aconseguir el campionat d’Espanya del 5.000 a Màlaga. || CEDIDA

L’atleta del club ‘Irunwithleiva’ va sobresortir en la final

Vílchez afegeix aquest títol al 
seu extens palmarès, en què només 
aquesta temporada ha conquerit en 
àmbit català el bronze en la milla ab-
soluta, el subcampionat en els 10.000 
metres i or en els 10.000 m F35, a més 
del bronze absolut en els 5.000 m. Pel 
que fa als nacionals espanyols, també 
va conquerir el bronze en els 10.000 
m FL35.

En la mateixa cita, Rubén Jimé-
nez, atleta del mateix equip i parella 
de Vílchez, va completar una cursa 
molt satisfactòria en els 1.500 metres, 
on sortia amb la pitjor marca dels 24 
classificats en m 40. El fondista va 
marcar el vuitè millor registre en la 
final B, i va aconseguir millor marca 
personal després d’una dura tempo-
rada (4:18,61) i va acabar en una me-
ritòria 17a posició.

ATLETISME | C. ESPANYA MÀSTER

En el mateix escenari, també 
van participar dos atletes màster 
del Club Atlètic Castellar, els habitu-
als Xavi Planas i Montse Rodríguez.

Planas va marcar el tercer mi-
llor registre en la final B dels 1.500 m 
M35 amb 4:07,09 s, i va acabar en la 
dotzena posició final. José Manuel 
Cortés (3:58.86 s), del Bahía Algeciras, 
va ser el guanyador absolut d’aquesta 
llargada. El fondista també va partici-
par en els 5.000 m M35, i va acabar en 
13è lloc en la final A (15:23,17 s), prova 
que va guanyar Saúl Castro (14:53.80) 
de l’HPS Triatlón.

Pel que fa a Rodríguez, l’atleta 
verda va aconseguir la novena plaça 
en el 1.500 F40, amb un temps total 
de 5:02,37 s. La cursa la va guanyar 
Elisa Hernández (AD Capiscol) amb 
un crono de 4:52,19 s.  || A. SAN ANDRÉS

Tercera victòria consecutiva de Car-
melo Morales en el ESBK del cam-
pionat d’Espanya de Velocitat, que 
li permet seguir en segona posició i 
de ple en la lluita pel títol. En SBK 
Junior, Max Sánchez segueix amb 
l’adaptació a la categoria.

A aquestes altures de l’any, 
anar a la desèrtica zona de Terol 
on se situa el circuit de Motorland 
Aragó és sempre un càstig, per les 
altes temperatures que s’han de su-
portar. Amb màximes de 48 graus 
en curses d’anys anteriors, normal-
ment l’adherència és el problema 
principal. Però en aquesta ocasió, els 
problemes no van venir per aquest 
motiu, sinó per la inestabilitat me-
teorològica que van deixar les dues 
jornades de curses. Alcanyís ha tor-
nat a no decebre amb lluites titàni-
ques sobre el seu asfalt.

Morales, sempre favorit, va 
partir en la primera cursa des de 
la primera posició, tot i que en els 
lliures de divendres les sensacions 
no van ser les millors, amb dos si-

sens llocs.
En la cursa de dissabte, amb 

condicions mixtes després de les 
pluges del matí, el 31 va sortir amb 
pneumàtics de pluja, cosa que el va 
ajudar a aconseguir, només en la 
primera volta, una renda 6,2 segons 
amb el seu perseguidor i un total de 
22 al final de cursa.

La segona no era tan plàcida i 
el de Castellar queia en la volta qua-
tre, després d’una mala sortida en 
què perdia diverses posicions. Tot i 
això, un incombustible Morales era 
capaç de continuar i acabar en 10a 
posició, puntuant i marcant volta rà-
pida de cursa amb 1:53,060 s.

En SBK Júnior, Max Sánchez 
va aconseguir entrar al Top20 amb 
un 20è lloc final en la jornada de dis-
sabte, després de partir des de la 27a 
plaça. La jornada de diumenge va ser 
molt negativa, ja que el jove pilot va 
ser envestit per un altre pilot en la 
primera volta, en el pas pel segon re-
volt i no va poder acabar la cursa.  

|| A. SAN ANDRÉS

Una victòria més per a 
Carmelito a Motorland

Morales va aconseguir la victòria en la primera cursa de l’Aragó. || CARDOSO

MOTOR | C. ESPANYA VELOCITAT
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· Has hagut de baixar de la bici-
cleta per lesió. Com et trobes?
Necessito descans. He hagut de parar, ja 
que sovint havia d’aturar-me i no podia 
continuar. És una lesió en la zona lum-
bar que provoca un dolor molt molest 
a sobre de la bici.

· Que és el que t’ha passat exac-
tament?
Tinc una distensió discal a l’L5 i he de 
recuperar i desinflamar la zona. És una 

lesió molt lleu, però que pinça el nervi i 
provoca adormiment a les cames, al sol 
pelvià, als peus, quàdriceps, a més d’un 
intens dolor de la lumbar.

· Aquesta era una temporada clau, 
però que està sent molt compli-
cada.
Per sort no perdré la temporada. Grà-
cies a aquest tema estic potenciant al-
tres facetes que abans no he pogut mi-
llorar. Estic treballant molt al gimnàs 
el tema de la força, així com la menta-
litat, que et fa millorar molt. Crec que 
si el corredor és bo, sempre ho serà, 
en un any, tres o cinc, això no es perd. 
Aquest any me l’estic prenent per mi-
llorar com a persona.

· Aquesta temporada t’has es-
trenat al Bathco Cycling Team. 
De moment he pogut anar a algunes 
curses amb ells i m’han tractat molt bé. 
També he pogut estar a Cantàbria per 
conviure amb ells en un pis de l’equip. 
El meu entrenador és directiu i m’està 
ajudant molt en la recuperació!

· Es podria dir que has passat del 
cel a l’infern amb la lesió?
No crec que sigui tant. Vinc d’un any 
en què he competit en gairebé totes les 
curses i he estat sempre al davant. En 

  Albert  San Andrés

provar de competir amb aquest dolor, 
he patit des del primer moment i no és 
agradable, però això m’ajudarà a millo-
rar en altres aspectes i tornar amb més 
força i qualitats per intentar ser el millor.

· Tens data de tornada?
Encara no, ja que aquest dolor tal com 
ve, pot marxar. No sabem si en un mes, 
dos o tres. Ja fa un any que el pateixo i 
hem d’esperar l’evolució.

· Quines perspectives tens per al 
futur més proper?
El futur ja és per la pròxima tempo-
rada, en què la idea és tornar més fort 
que mai per a intentar estar el més en-
davant possible. La idea és estar pre-
parat per fer el canvi com més aviat mi-
llor al ciclisme professional. Aquest és 
el meu objectiu i faré el que calgui per 
aconseguir-ho.

· De fet, ara t’has bolcat en aju-
dar encara més la teva germana 
i està millorant molt.
Li estic dedicant moltes sessions, ja que 
m’agrada molt ajudar-la, té moltes qua-
litats i molt interès per millorar i per-
feccionar. Li agrada molt entrenar i la 
bici. Estic entrenant fa un temps el seu 
equip i de moment les coses els estan 
anant molt bé. 

Segurament el ciclisme de competi-
ció és un dels esports més durs que 
poden practicar-se. Oriol Alcaraz n’és 
ben conscient després de més d’un 
any d’haver competit amb una lesió a 
l’esquena que l’ha fet baixar de la bi-
cicleta recurrentment en les últimes 
curses disputades.

ENTREVISTA

ORIOL ALCARAZ
Ciclista

esports ciclisme

“La temporada vinent la idea és tornar més fort”

Oriol Alcaraz durant la disputa d’una cursa a principis de temporada. || CEDIDA

CICLISME | ACTUALITAT
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cultura teatre

El musical ‘Billy Elliot’, a Barcelona
Les castellarenques Lola Coma i Sofia Rodríguez –també Dani Coma– formen part activa del musical de Som Produce

Dues noies castellarenques formen 
part de l’equip interpretatiu de Billy 
Elliot, que arriba el proper mes d’oc-
tubre al Teatre Victòria de Barcelo-
na després d’11 anys ininterromputs 
d’èxit a Londres, tres a Broadway i 
tres a Madrid.

La Lola Coma i la Sofia Rodrí-
guez són aquestes dues ballarines de 
Castellar que hi participaran, a més 
del professor de teatre castellarenc, 
Dani Coma, que estarà formant fins 
al juliol els actors que faran de Billy 
la proposta de teatre musical.

Amb aquest projecte, l’equip 
de l’Antonio Díaz –Mago Pop–, que 
també compta amb professionals 
castellarencs, compleix la promesa 
d’allotjar en aquest teatre de la ca-
pital catalana les grans produccions 
internacionals que posicionin Bar-
celona com una ciutat de referència 
d’aquest gènere.

Per a la Lola i la Sofia aquesta 
serà una gran oportunitat. La Sofia 
(en el paper de Sharon) va començar 
els assajos fa un any a l’escola Coco 
Comín. “Hi havia un anunci de càs-
ting per a ‘Billy Elliot’ i m’hi vaig 
apuntar, pensant que no m’agafa-
rien”, recorda la jove.  I és que els re-
quisits per optar al paper eren tenir 
1,50 m, saber dansa clàssica i apa-
rentar entre 12 i 13 anys. 

En el cas de la Lola (en el paper 
de Tracy), el seu pare, Dani Coma és 
qui va veure l’anunci, ja que ell tre-
balla de professor a l’escola Coco 
Comín. “Des de l’escola artística 
on jo estudio també ens van envi-
ar la invitació per presentar-nos, 
ja que tenia relació amb la dansa, 
que és el que estudiem allà”, diu la 
Lola. S’hi va presentar, també, tot i 
que no tenia encara cap experiència 
en càstings. 

Quan van saber que les havi-
en seleccionat la seva il·lusió va ser 
immensa. “Era súper fort que ens 
agafessin a un musical de SOM 

  Marina Antúnez

D’esquerra a dreta, Lola Coma i Sofia Rodríguez, dues de les actrius de ‘Billy Elliot, el musical del Teatre Victòria. || M. ANTÚNEZ

Produce!”, deia la Sofia, ja que és la 
companyia i productora de musicals 
més important de l’Estat. Han triat 
noies, principalment de Barcelona, 
però també de Reus, Vic, etc. 

La prova de càsting va con-
sistir en passar un guió que s’havi-
en d’aprendre, per la part de prova 
d’interpretació, i dir-lo de memòria. 
“La segona prova va ser una clas-
se de ballet i, després, a una altra 
sala, fer la interpretació i el cant”, 
apuntava la Sofia. A les candidates 
a actrius se les va dividir per grups. 
“Algunes vam cantar una cançó 
sencera, i d’altres, només van fer 
una escala”, deia la Lola. En total, 
l’equip de Som Produce va escollir 
32 nenes pels papers de ballarines 
del musical, i 18 nens, que en aquest 
cas interpretaran els papers de Billy 
i el Michael. A partir d’aquell mo-
ment, van començar els assajos. Es 
troben cada cap de setmana. “Dis-
sabtes tarda i diumenges al matí, 
i ara l’estiu descansarem tres set-
manes al juliol, l’altra farem inten-
siu cada dia, i a l’agost també cada 
dia”, explica la Lola.

la dificultat del claqué

El que han trobat més difícil de tre-
ballar les noies ha estat el claqué. “Jo 
ja n’havia fet, però les coreografies 
són molt ràpides i al principi cos-
taven”, diu la Sofia. La Lola afegeix 
que “tècnicament, les coreografies 
de claqué són més difícils que les 
de ballet, en què el més difícil és la 
logística, perquè hi ha molts canvis 
i has d’estar pendent de moltes al-
tres coses mentre balles”.   

Amb la pandèmia, els assajos es 
van fer amb grups reduïts. “Teníem 
5 grups de 6 personatges cadascú, 
a més de dues ‘swings’, que són ac-
trius que poden fer qualsevol per-
sonatge, per substituir”. Els nens 
treballen per separat, només s’han 
agrupat puntualment per fer alguna 
coreografia conjunta, de moment. 

La Sharon, que interpreta la 
Sofia, és “la nena perfecta de la 

LA PEL·LÍCULA

El film ‘Billy Elliot’  
es va estrenar el 
2000 amb gran èxit

‘Billy Elliot’ és una pel·lícula 
anglesa de l’any 2000 dirigida per 
Stephen Daldry. Va ser més tard 
que Melvin Burgess va escriure 
una novel·la basada en aquesta 
pel·lícula. El Billy és un nen d’onze 
anys, orfe de mare. Viu en un barri 
obrer del nord d’Anglaterra amb el 
seu pare Jackie, el seu germà Tony, 
i la seva àvia. El seu pare decideix 
apuntar-lo a boxa però ell s’apunta,  
d’amagat de la família, a ballet, que 

és el que realment li agrada. Un 
dia, el seu pare va a veure’l perquè 
dubta que hi vagi tan content. En 
arribar se’l troba practicant ballet. 
Quan el Billy arriba a casa del seu 
pare i del seu germà li diuen que 
el ballet és cosa de nenes, que els 
nens juguen a futbol, etc, però 
el Billy, tot i saber que la seva 
família no li fa costat, segueix fent 
classes d’amagat amb la senyora 
Wilkinson, que li diu que té molt 
talent. Per això decideix parlar amb 
el pare d’en Billy per convèncer-lo 
que el porti a una de les millors 
acadèmies de ballet de Londres. 
Finalment, el pare accepta i, amb 
esforç i suport, el Billy s’acaba 
convertint en un gran ballarí.

classe, la millor, la que ho sap tot, 
es porta bé, és setciències, etc.”, diu 
la noia. En canvi, la Tracy, que inter-
preta la Lola, “és tot el contrari, és 
de les nenes que molesta les com-
panyes, les pega i tot, i en comptes 
de fer la classe prefereix menjar-se 
un entrepà, la professora sempre la 
renya perquè se centri”, afegeix la 
Lola Coma. Totes dues coincideixen 
que la proposta de teatre musical de 
Billy Elliot és diferent de la pel·lícula. 

A l’estrena, les dues noies –de 
fet, tots els menors que apareguin a 
escena– només ho faran dos cops per 
setmana, ja que la normativa així ho 
estipula. Per tant, per això calen di-
versos infants que sàpiguen el ma-
teix personatge. De moment, amb 
els adults que fan d’intèrprets en-
cara no hi han tingut cap contacte. 
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Primer llibre del pintor Domènec Triviño

Domènec Triviño acaba de publi-
car el llibre Entre un somni i la reali-
tat, el seu primer recull en forma de 
llibre, a base de notes fetes entre els 
anys 1989 i 2009 sobre la seva tra-
jectòria com a pintor i que havien 
sortit publicades, fins al 2004, a la 
revista Artilletres. Ara els ha tret la 
pols i les ha ampliat una mica més. 
No serà, diu, l’únic volum que té in-
tenció de publicar.

L’artista treu amb Amazon 
“una recopilació del que ja havia 
sortit publicat en el seu moment a 
‘Artilletres’”, diu Triviño, però am-
pliant el contingut fins al 2009, i amb 
notes i fets familiars inclosos. En el 
seu moment, a la revista artística, 
Domènec va incloure-hi el dietari i 
fotografies. Algunes, recuperades 
ara al volum. 

Ara, Triviño també ha incorpo-
rat anotacions, idees d’altres artistes 
que ha fet seves, i tot el que pertany 
al seu treball. També explica “les di-

ficultats que suposa, per a un ar-
tista, combinar la vida professio-
nal, privada, i la feina de pintor”, 
diu l’artista. En aquest sentit, Tri-
viño va renunciar a tenir una vida 
d’oci com la resta de companys de la 
seva edat, “i això ha repercutit en 
el caràcter, la família”. Tot i que no 
es mira la pintura com a teràpia sinó 
com una manera de treure el màxim 
que pot. Treballa sol, com pràctica-
ment qualsevol creador. 

La primera exposició que va fer 
data de l’any 1989 a l’antiga sala de la 
Caixa. Paral·lelament a aquest llibre, 
n’està fent un altre que es remunta 
a més temps ençà, a la seva infante-
sa a Cardona, als anys que va viure 
a Bèlgica, fins que amb els pares va 
tornar a Catalunya. A Entre un somni 
i la realitat hi ha notes que no sorti-
en a Artilletres. 

El títol del llibre, Entre un somni 
i la realitat, és el mateix que tenia el 
fascicle a la revista Artilletres i que el 
pintor ha volgut mantenir. Ja es pot 
comprar a la llibreria La Centrale-
ta de Castellar. 

  Marina Antúnez

 LITERATURA | NOVETAT

Domènec Triviño presenta ‘Entre un somni i la realitat’, d’Amazon. || M. ANTÚNEZ

Gisela Pou, autora de ‘Palmira i l’efecte crisàlide’. || CEDIDA

Palmira i l’efecte crisàlide, de Gise-
la Pou, ha guanyat el 16è Premi de 
Literatura Infantil ATRAPALLI-
BRES 2021. Per l’escriptora cas-
tellarenca, el guardó suposa tot 
un honor, ja que són els lectors els 
qui valoren les obres candidates.

El Consell Català del Llibre 
Infantil i Juvenil (ClijCAT) és qui 
atorga aquest premi, que té per ob-
jectiu aconseguir que el major nom-

Gisela Pou, premi Atrapallibres
‘Palmira i l’efecte crisàlide’, 16è Premi de Literatura Infantil i Juvenil

bre possible d’infants llegeixin els 
llibres seleccionats; es constituei-
xin com a jurat dins de cada cen-
tre, llibreria o biblioteca; els pre-
sentin i defensin davant dels seus 
companys i, entre tots, nomenin el 
que consideren millor.

D’aquesta manera es vol 
donar valor i veu a l’opinió dels in-
fants com a lectors, estimular la 
seva formació literària i oferir-los 
l’opció de convertir-se en jurat d’un 
premi que va més enllà del seu cen-
tre escolar, llibreria o biblioteca. 

GUARDÓ | LITERATURA INFANTIL I JUVENIL

  Redacció L’obra, d’edicions Edebé, és un 
conte que desperta consciències 
sobre la injustícia dels infants que 
ho han perdut tot per culpa de les 
guerres i que malviuen en camps 
de refugiats. La Palmira es queixa 
que té nom de iaia. La Viena és la 
seva germana, i deixant de banda 
que suportar-la és un martiri, la 
Palmira és feliç. Però tot canvia 
quan una altra Palmira, que viu en 
un camp de refugiats després d’ha-
ver-se escapat de la guerra de Síria, 
entra a la seva vida.  

BIBLIOTECA | ACTE

Dijous, 1 de juliol, la Biblioteca 
Municipal Antoni Tort té pre-
vista una nova sessió de club de 
lectura amb lectures de filosofia 
per pensar en el món. La sessió 
està dinamitzada per la filòsofa 
castellarenca Felicitat Llop. En 
aquesta ocasió, en el club es par-
larà sobre el capítol 2 del llibre 
La força de la no-violència: un vin-
cle ètico-polític, de Judith Butler.

L’autora fa una anàlisi de les 
dimensions psicosocials de la vi-
olència per explicar quin paper 
juga en les nostres vides actual-
ment. Una recerca exhaustiva 
que no és en va sinó que té una 
meta clarament fixada: l’auto-
ra ens demostra que la violèn-
cia s’atribueix sovint a aquells 
que estan exposats als seus efec-
tes mortals amb més virulència.

Les inscripcions a l’activi-
tat  es poden fer a b.castellarv.
at@diba.cat, biblioteca@caste-
llarvalles.cat.   ||  M. A.

Club de 
lectura 
dijous
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Una taula rodona profitosa
El cineclub i el Centre d’Estudis - Arxiu d’Història fan recerca sobre els cinemes de Castellar

Dissabte 19 va tenir lloc una taula rodona 
a la Sala d’Actes d’El Mirador centrada en 
els cinemes que hi havia hagut a Caste-
llar del Vallès, i en l’evolució del setè art al 
nostre municipi. Aquesta proposta s’em-
marca dins un programa de recerca que 
fa uns mesos va iniciar el Club Cinema 
Castellar Vallès per a documentar la re-
vista Plaça Vella del Centre d’Estudis de 
Castellar - Arxiu d’Història, revista que 
sortirà publicada enguany. Per comple-
tar la feina documental que va començar 
el CCCV es va programar una trobada 
amb testimonis directes d’aquells cine-
mes amb l’objectiu de recollir els seus 
records i aportacions. 

Des del cineclub van explicar quins 
objectius es van plantejar quan van de-
cidir fer-se càrrec dels continguts de la 
Plaça Vella dedicada al cinema. “La cosa 
està agafant una dimensió bastant 
gran, estem fent buidatge documen-
tal de gairebé 60 anys del setmanari 
Forja, de la Farga als anys 30, i d’al-
tres tipus de publicacions”, explicava 
Àlex Portolés, l’encarregat del CCCV de 
presentar la taula rodona. Des del Cen-
tre d’Estudis Castellar - Arxiu d’Histò-
ria es va voler agrair, a l’inici de l’acte, 
la gran tasca de recerca que està fent la 
junta del cineclub.

En el moment que s’explica la histò-
ria del cinema a Castellar també s’explica 
el context de com era el poble, que no ar-
ribava a 4.000 habitants. “L’empremta 
de la Tolrà era molt gran”, afegia Por-
tolés. Alguns dels cinemes o sales adap-
tades per a fer projeccions que van ser 
actives a Castellar van ser: La Ruixado-
ra; La Rabassada; el cinema Mundial; El 
Patronat, que es va convertir en cinema 
Excelsior; L’Ateneu; El Centre Parroqui-
al; el Cinema Califòrnia i, finalment, l’Au-
ditori Municipal. “Nosaltres som aquí 
per fer memòria i també per reconèi-
xer tota una tasca feta durant els úl-
tims anys del franquisme pel cineclub 
dels anys 60 i 70, iniciat per Llorenç 
Baqués”, deia Portolés.

Joan Montes i Pere Joan Ventura, 
membres del segon cineclub que va ha-
ver-hi a Castellar, van ser també presents 
a la taula rodona i van explicar alguns dels 
seus records. També hi va haver altres 
aportacions valuoses, com les de Joan 
Vives, Josep Vidal, Ramon Juliana, Do-
lors Cos, Joan Avellaneda, entre d’altres. 

 La sessió, dinamitzada per l’histo-
riador Llorenç Genescà, es van referen-
ciar altres estudiosos aficionats al cine-
ma que van deixar llegat documental, 
com és el cas de Joan Blanquer, Josep 
Vila-Hosta, Pere Vives, Marçal Ballús 
(de Sabadell). També es va apuntar que, 
a la Plaça Vella es mencionaran diversos 
professionals que s’han acabat dedicant 
al cinema, com podria ser el cas de Tere-
sa Font o del mateix Pere Joan Ventura.  

 També es van recordar experièn-

serà un 
monogràfic 

sobre la història 
del cinema a 

Castellar

‘Plaça Vella’

#62

  Marina Antúnez

Moment de la taula rodona. D’esquena, Llorenç Genescà (Caminant amb la Història) i Àlex Portolés (CCCV). || M. ANTÚNEZ

cies com, per exemple, el cinema que es 
feia a Sant Feliu del Racó. “Agafàvem les 
cadires de boga i, a peu, anàvem cami-
nant fins a Sant Feliu, vèiem la peli i 
tornàvem cap a casa, carregant la ca-
dira”, deia Joan Vives. Ramon Juliana va 
recordar que el “Pere Palomero és qui 
ens venia totes les ‘chucherías’”. Ven-
tura va explicar que, en aquell moment, 
hi havia tants socis com ara té el cineclub 
actualment. “Vam poder veure ‘Críme-
nes de los museos de cera’ en 3D al ci-
nema Califòrnia”, apuntava Juliana. 
Josep Vidal va explicar que,  “al Patro-
nat, ell tocava el piano quan feien pel-
lícules mudes”.

 Aquestes i d’altres anècdotes van 
ser enregistrades a la taula rodona i ser-
viran per estirar encara més el fil dels ci-
nemes a Castellar.  

El proper dilluns 28 s’ha pre-
vist un acte emmarcat en el 
Dia Mundial LGTBI i que pre-
tén donar visibiltitat a la sida i 
a les diferents maneres d’esti-
mar que hi ha. “És un crit a la 
diversitat”, diu Roser Justícia, 
l’actriu i directora teatral que di-
rigirà la proposta que es podrà 
veure, dilluns com dèiem, a la 
Sala de Petit Format de l’Ate-
neu, a les 20 hores. Comptarà 
també amb les actrius Àngles 
Castro, Agnès Hernández i Mò-
nica Mimó, a més de la mateixa 
Roser Justícia. L’acte ha estat 
organitzat per la Biblioteca 
Municipal Antoni Tort amb 
la col·laboració de la regido-
ria de Cultura i la regidoria 
LGTBIQ+.

La idea de l’espectacle 
parteix del llibre del nord ame-
ricà Micheal Kearns ‘Cèl·lules 
T i simpatia. Monòlegs en el 
temps de la sida’. L’autor és es-
criptor,  actor i activista. “Va 
ser dels primers als Estats 
Units a dir que era homose-
xual i que tenia el VIH”.  Jus-
tícia va rebre la proposta per 
l’Àngels. “Em vaig informar 
sobre l’autor” i es va engres-
car a donar-hi forma. 

El resultat és una ses-
sió de monòlegs reals, “que 
segons com poden resultar 
incòmodes”, perquè parlen 
des de la veritat més absolu-
ta. “Parlen sense embuts de 
l’experiència personal, les 
paraules arriben al públic 
des de la veritat”.  Segons la 
directora, en escoltar aquests 
monòlegs el públic “empatit-
zarà amb els personatges”. 

Per reservar entrades per 
l’espectacle cal enviar un correu 
electrònic a mimopm@diba.cat

 || M. ANTÚNEZ

Crida a la 
diversitat 
LGTBIQ+

BIBLIOTECA | ACTE
HISTÒRIA | CINEMES
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Amb un esperit engrescador, torna el 
Cor de Gòspel Di-versions per oferir 
part del seu repertori al públic cas-
tellarenc en una proposta que tindrà 
lloc el dia 2 de juliol, als Jardins del 
Palau Tolrà, a partir de les 20 h. La 
proposta s’inclou a les Nits d’Estiu 
que promou l’Ajuntament. 

El gòspel sonarà a les Nits 
d’Estiu amb Di-versions

Assaig del Cor de Gòspel Di-versions a l’Auditori Municipal. || AJ. CASTELLAR

“Tornem després d’un any i 
mig sense assajar  presencialment”, 
apunta la directora del cor, Anna Es-
quius. En aquest sentit, han reprès 
els temes que ja estaven treballant, i 
també “incorporem una peça nova 
de Queen que es diu ‘Let me Live’ i 
que compta amb dos cantants mas-

culins solistes”, afegeix Esquius. 
El cor de gòspel Di-versions és 

mixt i està format per 23 cantaires., 
que també interpretaran temes com 
‘Hosanna’, “que és un dels últims 
temes que havíem treballat i que 
em fa molta il·lusió fer”, i clàssics 
del gòspel com ‘It’s Anyhow’, o el 
‘Summertime’, “que no és pròpia-
ment gòspel però que ve d’allà ma-
teix”, afegeix la directora. També es 
podran sentir els clàssics ‘Hit The 
Road, Jack’, ‘I Feel Your Spirit’, ‘Silvy’, 
‘Wade in the Water’ o ‘I Will Follow 
Him’, de la pel·licula Sister Act, entre 
d’altres.

Alguns dels temes seran a cappe-
lla, i d’altres comptaran amb l’acom-
panyament del pianista Sergi Rodrí-
guez. “Hem intentat agafar temes 
que siguin alegres, divertits, rít-
mics, per treure’ns del cap la pan-
dèmia que hem patit”.

En aquest procés de desescala-
da, per assistir al concert caldrà ins-
cripció prèvia al correu diversions.
gospelcor@gmail.com o bé mitja hora 
abans de l’espectacle, allà mateix. Els 
intèrprets cantaran els temes amb 
mascareta.  || MARINA ANTÚNEZ

CONCERT | COR DI-VERSIONS

Aquest proper dijous 1 de juliol, tornen les sardanes a la plaça d’El Mi-
rador. Aquesta és una proposta impulsada per l’Agrupació Sardanis-
ta Amics de Castellar, coorganitzada per l’Ajuntament de Castellar. 

A les 21.30 h de dijous que ve actuarà la Cobla La Principal de la Bis-
bal, una cobla nascuda el 1888 a la Bisbal d’Empordà. El 1932 va ser esco-
llida cobla oficial de la Generalitat de Catalunya, títol que li va ser resti-
tuït el 1978 pel president de la Generalitat Josep Tarradellas. L’any 2014 
va rebre el Premi Nacional de Cultura i, a més, ha estat guardonada en 
tots els certàmens en els que ha participat.  El seu objectiu és dignificar 
la sardana i la música de cobla, alhora que intentar augmentar la qulitat 
cultural del país i donar-la a conèixer.

En total, a les Nits d’Estiu d’aquest 2021 es podrà gaudir de cinc pro-
postes sardanistes durant el mes de juliol. Les cobles que completen el 
programa són la Cobla Sant Jordi - Ciutat de Barelona, el dijous 8 de juliol; 
la Cobla Jovenívola de Sabadell, els dies 15 i 29 de juliol, i el dia 22 serà el 
torn de la cobla ciutat de Girona. Aquestes activitats estan obertes a tota 
la ciutadania, amb inscripció prèvia a www.auditoricastellar.cat.  || M.A.

Quatre propostes de 
sardanes per a Nits d’Estiu

ASAC | PLAÇA D’EL MIRADOR

Cobla Principal de la Bisbal, a les Nits d’Estiu el dia 1 de juliol. || CEDIDA
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DESTAQUEM EXPOSICIONS I ALTRES

del 24 de juny al 4 de juliol de 2021

DILLUNS 28
20 h – PROPOSTA
Dia de l’Orgull Gai: 
‘Cèl·lules i simpatia. Monòlegs 
en el temps de la sida’, 
de Michael Kearns
Espectacle per a adults. Reserva 
d’entrades a l’a/e mimopm@diba.cat  
Sala de Petit Format de l’Ateneu
Organització: Biblioteca Antoni Tort
Hi col·labora: Ajuntament 
(Regidoria de Cultura)

DIMARTS 29 

19 h - PROPOSTA
Ple municipal
Sessió telemàtica
Organització: Ajuntament

20 h - PROPOSTA
Club de lectura en anglès Read & 
Chat: ‘Handmaid’s Tale’
Biblioteca Municipal Antoni Tort
Organització: Biblioteca Antoni Tort

20.30 h – BALL
Open curs de ‘bachata’ i roda cu-
bana, a càrrec de Mi Tumbao
Plaça de Catalunya
Organització: Mi Tumbao Sabadell

DIMECRES 30
De 18 a 20 h – PROPOSTA
Taller “LGTBI Tecnològic: Vine i 
crea!” i taller de sensibilització 
sobre LGTBI
Activitat per a joves a partir de 12 anys
Pl. d’El Mirador
Organització: Ajuntament, 
Castellar Jove i Lab Castellar

DIJOUS 1 
20 h – MÚSICA
Concert de Los Rockolas. 
Versions en acústic
Cafeteria vermuteria Califòrnia
Organització: Cafeteria vermute-
ria Califòrnia

20 h - PROPOSTA
Club de lectures de filosofia per 
pensar en el món, 
amb Felicitat Llop
Biblioteca Municipal Antoni Tort
Organització: Biblioteca Antoni Tort

21.30 h - MÚSICA
Sardanes amb la Cobla La 
Principal de la Bisbal
Reserva de seients a www.
auditoricastellar.cat 
Pl. d’El Mirador
Organització: ASAC i Ajuntament

DIVENDRES 2
20 h – MÚSICA
Concert del Cor de Gòspel
Di-versions
Reserva de seients a diversions.
gospelcor@gmail.com
Jardins del Palau Tolrà
Organització: 
Di-versions Cor Gòspel 

DISSABTE 3
Tot el dia – PROPOSTA
Dissabte de rebaixes al carrer
Carrers de la vila
Organització: Comerç Castellar

A partir 20.45 h – ESPORT
Caminada nocturna 
#sotalalluna2021
Inscripcions fins a l’1 de juliol a 
www.cecastellar.cat
Pl. d’El Mirador
Organització: CEC Castellar

21.30 h – MÚSICA
FemFestival. 
Concert de Maria la Blanco
Abans de Maria la Blanco actuarà la 
castellarenca Elizabeth Taylor (21 h)
Reserva de seients a www.
auditoricastellar.cat
Pl. d’El Mirador
Organització: Ajuntament

DIUMENGE 4
18.30 h – PROJECCIÓ
FemFestival: 
Documental Les resilients
Reserva de seients a www.
auditoricastellar.cat
Auditori Municipal Miquel Pont
Organització: Ajuntament

21 h – MÚSICA
FemFestival. Concert de Mabel 
Flores
Abans de Mabel Flores actuarà la 
castellarenca Clara Sorolla (20.30 h)
Reserva de seients a www.
auditoricastellar.cat
Pl. d’El Mirador
Orgnaització: Ajuntament

Open curs de ‘bachata’ i roda cubana
Dimarts 29 · 20.30 h · Plaça de Catalunya

Un any més, Mi Tumbao de Sabadell orga-
nitza un curs obert de ‘bachata’ i roda cu-
bana. Amb aquest ja farà 10 anys que l’es-
cola ens proposa una bona estona de ball 
a les Nits d’Estiu de Castellar. L’activitat 
tindrà lloc, com ja és costum, a la plaça de 
Cataluna i és una proposta oberta a tot-
hom, tant a totes les persones que vulguin  
aprendre aquests balls com a les que vul-
guin perfeccionar-los. Les sessions co-
mençaran a les 20. 30 hores i tindran lloc 
els dies  29, 6, 13, 20 i 27 de juliol. 

Exposició: “Josep Carner. Dir molt en un mig dir, seria mon afany”
Fins al 29 de juny a la Biblioteca Municipal
Organització: Servei local de Català i Biblioteca Municipal Antoni Tort
Amb el suport del Departament de Cultura de la Generalitat de Catalunya

Exposició: “En trànsit. Construccions indentitàries”
Projecte de Mar C. Llop. Exposició fotogràfica que mostra el trànsit de les 
persones trans
Fins al 29 de juny, al Mercat Municipal, en horari d’obertura de l’equipament
Organització: Ajuntament (Regidoria de LGTBIQ+)

Exposició d’‘urban sketching’ de Toni Ribas
Taverna del Gall
Juny i juliol, de dimarts a dissabte, de 17 h a 24 h

L’admissió d’actes finalitzarà, com a màxim, el dimecres a les 12.30 h
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DEFUNCIONS 

Servei d’urgència nocturn: a partir 
de les 24 h es deriva a les farmàcies 
de guàrdia de Sabadell i Terrassa.

Farmàcies servei 24 hores Sabadell:
Farmàcia Carrera: ctra. de Terrassa, 377

“L’ambició mai arriba a la seva fi.”
Kenneth Kaunda

@jonasribo @escolajoanblanquer @tsegui
Graffiti Festa fi de curs Saltar a la corda

INSTAGRAM · @lactual

penúltima

16/06/21           
Maria Valenzuela Olmo · 87 anys

18/06/21       
Ana Veraguas Esteve · 73 anys

TELÈFONS DINTERÈS: Ajuntament 93 7 14 40 40 ·  Fax Ajuntament 93 714 40 93 · Policia 93 7 14 48 30 · WhatsApp Policia Local (urgències) 696 462 050 · Avaries enllumenat  092 · Bombers 900 131 326 · 93 714 49 
51 Ràdio Castellar 93 714 43 40 · Casal Catalunya 93 715 89 98 · Casal Plaça Major 93 714 36 55 · CAP 93 747 11 11 · Servei de Català 93 714 30 43 · Centre de Serveis 93 747 10 55 · Ambulància 061 Funerària Castellar 
93 727 74 00 · Tanatori 93 747 1 2 03 · Mossos d’Esquadra 112 · Jutjat de Pau 93 714 77 13 · OSB  93 7 14 53 89 · ACC 93 7 14 6 7 39 · Recollida de mobles 900 150  140 · Taxis Castellar 93 7 14 3 7 75 · Parròquia  93 714 52 83

POSTALS DE CASTELLAR 

Fa pocs dies, CAL Castellar, As-
semblea.cat, Ball de Gitanes, Club 
Atlètic Castellar, Centre Excur-
sionista de Castellar, Gegants 
de l’ETC i la col·laboració d’ADF 
i l’escola Artcàdia, van rebre la 
Flama del Canigó, una activitat 
que es fa a la vila des de 1962. A la 
imatge  del llibre amb imatges de 
L’Abans es pot veure Simeó Caba, 
president del Centre Excursio-
nista de Castellar, amb la flama 
de la llengua en la setena edició, 
la de 1969, en què es porta en re-
lleus des de la plaça Major fins a 
Montserrat. AUTOR: JOAN AVELLANE-

DA SOLÉ || FONS FAMÍLIA AVELLANEDA

Rebuda de la 
flama del Canigó, 
1969

FARMÀCIES DE GUÀRDIA 
 
 
DIVENDRES 25 BONAVISTA 
DISSABTE 26 EUROPA 
DIUMENGE 27 CASTELLAR 
DILLUNS 28 CASANOVAS 
DIMARTS 29 ROS 
DIMECRES 30 PERMANYER 
DIJOUS 01 CATALUNYA 
DIVENDRES 02 FENOY 
DISSABTE 03 BONAVISTA 
DIUMENGE 04 YANGÜELA 

Farmàcia Casanovas
937 143 376 · Av. St. Esteve, 3
Farmàcia Permanyer
937 143 829 · Ctra. de Sabadell, 48
Farmàcia Catalunya Núria
655 41 61 41 · Balmes, 57
Farmàcia M. D. Ros 
937 145 025 · Av. St. Esteve, 71
Farmàcia Pilar Vilà Boix
937 159 099 · Barcelona, 58
Farmàcia Yangüela 
937 145 289 · Torras, 2
Farmàcia Europa 
937 472 890 · Barcelona, 78-80
Farmàcia Castellar 
937 203 825 · Ctra. Sabadell, 3

El ‘microblanding’, una 
tendència en augment.

Recoma-
nació

Si tens poc pèl a les celles o les has depilat en 
excés, el microblanding és molt bona opció. Grà-
cies a aquest revolucionari tractament estètic, 
s’aconsegueixen unes celles amb un acabat molt 
més natural que amb els mètodes tradicionals.
El microblanding és una pigmentació de les ce-
lles, però a diferència de la micropigmentació, 
el procés és completament manual, ja que es 
va traçant cada pèl de la cella, donant-li forma 
o omplint els espais buits.
Qualsevol persona pot sotmetre’s al tractament 
estètic, però en específic, està dissenyat per als 
qui tenen “poca cella”. També és ideal per als 
qui volen reconstruir les seves celles, així com 
definir-les, omplir espais buits o arranjar-les 
després d’una mala depilació.
El procés acostuma a durar entre dues i tres 
hores i és indolor, ja que s’aplica una crema anes-
tèsica que evita sentir molèsties durant el pro-
cés d’aplicació. Primer, es defineix la forma de 
la cella, es tria el to de pigment més adequat i 
amb un llapis es traça la forma per tal de predir 
el resultat final. Posteriorment, s’utilitzen un 
llapis i agulla especial que diposita el pigment 
a l’epidermis, simulant cada pèl.
De fet, un dels grans avantatges del tractament 
és l’aspecte natural final, molt diferent del d’un 
tatuatge, i la seva duració, d’aproximadament 
dos anys. No obstant, i per tal de garantir bons 
resultats, és primordial ser en bones mans, és 
a dir, en mans professionals.

Luxury Beauty
Ctra. Sentmenat, 74

T. 937 143250 | www.luxurybeauty.es
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la contra

Iván Villarraso i Alex Valero

Els  joves ja no 
consumeixen els 
mitjans tradicionals

Cada diumenge fan el programa ‘El bar de abajo’, a Twitch

C
. D

ÍA
Z

Amics de la infància, arran de la quarantena han 
creat ‘El bar de abajo’. És un espai a la plataforma 
Twitch on xerren amb ironia, humor i sense embuts, 
interactuant sobre actualitat amb altres joves

10 respostes

Tret principal del vostre caràcter?
Naturals
Un defecte que no podeu dominar?
Massa naturals
Una persona a qui admireu?
Les nostres mares
Un referent de l’humor?
David Broncano i Berto Romero
Quin és el vostre bar preferit?
Cal David
Un programa de ràdio?
‘Nadie sabe nada’
Una cançó?
‘Como Camarón’’, d’Estopa
Una preocupació dels joves?
El futur incert
Un viatge per fer junts?
Qualsevol lloc menys Terrassa
Un municipi on fer una canya?
Castellar del Vallès
Un somni?
Destruir el capitalisme

”

“

· D’on sorgeix la idea per crear 
‘El bar de abajo’?
Iván: Estàvem passejant una nit per 
Castellar i pensàvem llocs per pren-
dre alguna cosa. Se’ns va acudir que 
molaria tenir el nostre bar, parlar de 
les nostres coses i que fos semblant 
al format de la ràdio. Aleshores vam 
pensar en Twitch, que està de moda.
Álex: Ens hi vam tirar de cap arran 
de la quarantena. 

· Traslladeu les vostres conver-
ses al canal. 
I: Vam pensar que els temes dels 
quals parlem potser interessaven 
algú. Aleshores, per què no fer-ho en 
directe i interaccionar amb la gent, 
perquè diguin la seva?  
A: És un format, fet des de la nos-
tra habitació, amb el qual ens sen-
tim molt còmodes. 

· Espais com el vostre atrauen 
joves que no se senten identifi-
cats amb els mitjans tradicionals.
I: Els joves ja no consumeixen 
aquests mitjans. Hi falta represen-
tació i continguts per a ells.  No s’hi 
senten identificats. Amb altres pla-
taformes, sí.

·Els mitjans tradicionals estan 
sentenciats?
A: Jo crec que poden fer un gir de 
timó. Només és qüestió de pregun-
tar-se per què no mirem certs tipus 
de continguts.
I: Entres a Twitch i hi ha canals de 
televisió, però crec que tot i que 
han fet el salt, continuen amb el 
background i la manera de ser de 
la tele. 

· Quins són els temes que més 
tracteu?
I: Moltes converses sorgeixen de 

l’actualitat. Tenim una secció de no-
tícies, amb algunes que són esbojar-
rades. I parlem dels nostres interes-
sos amb un toc d’humor. És un espai 
de llibertat, som a casa, podem par-
lar del que ens roti. 
A: A vegades hi ha notícies que fan 
riure, però remarquem la nostra po-
sició sobre certes coses. Deixem el 
nostre missatge. 

· No us fa por que algú us retre-
gui, d’aquí a uns quants anys, al-
guna cosa que heu dit?
A: Al final, és humor. Òbviament, 
no ofenem ningú a qui no haguem 
d’ofendre.
I: L’humor ara està una mica en qua-
rantena. És cert que sempre anem 
amb cura amb alguna broma que 
fem, perquè... Audiència Nacional 
intensifies... Però no crec que ens 
hàgim d’amagar de res.

· Què us uneix?

I: Una amistat de fa moltíssims anys, 
de l’Escola Bonavista. Des de segon 
de primària fins ara estem junts i a 
les bogeries ens hi tirem junts. 

· Fem un tastet de la secció gam-
berra en què critiqueu munici-
pis. Començo: per què no viure 
a Sentmenat?
A: Perquè Sentmenat és només un 
carrer llarg. 
I: Allò que es diu de viure a sota d’un 
pont? Deu ser això. 

· Per què no viure a Sabadell?
A: Per on comencem, per l’equip de 
futbol? Millor que no. A Sabadell 
tenen quatre parades de ferrocar-
rils i van dient que tenen el metro 
del Vallès.
I: La ceba fa plorar. És un bon resum 
de que passa a Sabadell.

· I per què no viure a Montcada 
i Reixac?

A: Si estem parlant de viure, no hi vagis. 
I: Exacte. Per seguretat. 

· ‘El bar de abajo’ està molt relaci-
onat amb fer cerveses. 
A: La nostra idea és fer una cervesa a 
cadascun dels 900 municipis de Ca-
talunya. Tenim una llista i els anirem 
ratllant. 
I: Tenim fet gairebé tot el Vallès Occi-
dental. S’han de visitar, per després 
dir: “Sí, és lleig, el meu poble és mi-
llor”. Aquests son els orígens d’El bar de 
abajo. Les cerveses fan bé i fan família. 

· L’humor té límits? Fins a quin punt 
us autocensureu?
A: Hi ha coses que no es poden dir res-
pecte a certs col·lectius i minories que 
pateixen. Fem l’humor que sabem i que 
ens surt natural. 
I: Hi ha barreres que no s’han de tras-
passar. Tot i això, sí que hi ha temes 
dels quals es pot fer humor i amb què 
la gent se’t tira a sobre igualment.  

  G. Plans


